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Fidesz Akadémia címmel új 
rendezvénysorozat indult, 
amelynek célja, hogy aktuális 
társadalompolitikai kérdéseket 
szakértők, felkért előadók segít-
ségével vitasson meg. Az első 
rendezvény témája a felsőoktatás 
volt. Az asztalt Szalay István 
(főigazgató, JGYTF), Farkas Be-
áta (tudományos dékánhelyettes, 
JATE ÁJTK), Fodor Gábor 
(országgyűlési képviselő), Csirik 

János (rektor, JATE), Mazsu Já-
nos (Debrecen alpolgármestere) 
és Majó Zoltán (JATE HÖK iro-
davezető) ülte körül. Az első kér-
dés a felsőoktatási törvény minő-
sítését várta a meghívottaktól. 
Abban valamennyien egyetértet-
tek, hogy kellett ez a törvény, de 
abban is, hogy vannak hiányossá-
gai. Sajnálatos módon — mon-
dották — a jogszabály nincs kellő 
összhangban a többi, oktatásra 

vonatkozó törvénnyel. Csirik Já-
nos megoldatlannak tartotta a ta-
nárképzést, ó magasabb szintű 
elméleti követelményeket tá-
masztana a pedagógusjelöltekkel 
szemben. Á rektor, s az utána 
szóló Mazsu János egyaránt 
örömmel nyugtázta a doktoran-
duszképzés rendezését, hisz ez 
versenyhelyzetet teremt. Majó 
Zoltán a hallgatók szemszögéből 
elemezte a törvényt, s a tandíjról 

aggodalommal nyilatkozott, vi-
szont a hallgatói önkormányzati 
szervek jogköreit kielégítőnek 
tartotta. A beszélgetés további 
részében két fontos tényező, az 
Universitasok és a tandíj ügye 
körül zajlott a beszélgetés. Vita 
alakult ki Szalay István és Mazsu 
János között. Előbbi a nagy Uni-
versitasok, utóbbi a szabad fejlő-
dés, a kisebb egyetemi közpon-
tok mellett érvelt. Abban szinte 

valamennyien egyetértettek, 
hogy a tandíj szükséges, ám ne-
hézségeket okoz. Fodor Gábor 
kifejtette: nem engedhető meg, 
hogy ifjak tömegei szociális okok-
ból ne tudjanak tanulni. Nem sza-
bad elfelejteni, hogy az oktatás 
igen jól megtérülő befektetés, s 
bár korlátozottak a forrásaink, 
stratégiai ágazatként kell kezelni 
ezt a területet. 

(arató) 

^„Az oktatás központi elem lesz a kampányban" — mondja Fodor Gábor ̂  
— T-íl vagyunk a FIDESZ 

AKADÉMIA első előadásán, 
melynek témája a felsőoktatás 
volt. A reakciókból úgy érez-
tem, hogy a hallgatóságot első-
sorban a tandijt érintő kérdések 
érdekelték. A meghívott ven-
dégek közül egyedül te állítot-
tad, hogy kell tandíj. 

— Én nem mondtam azt, 
hogy kell. Azt mondtam, hogy 
ez van. A törvény kimondja, 
hogy tandíj lesz a felsőoktatás-
ban. 

— De a korábbi Fidesz-nyi-
latkozatokban azt a határozott 
állásfoglalást olvasni, hogy kell. 

— Igen, de akkor is az volt az 
álláspontunk — ami végül is 
maga a megállapodás —, hogy 
tandíj akkor kell, ha egyébként 
azt más forrásokból nem lehet 
finanszírozni. Ha vannak hozzá 
hitelkeretek, és ha az ösztöndíj-
rendszer is oly módon alakul át, 
hogy az nem zár ki senkit a 
felsőoktatásból. 

— A fórum többi vendége, 
mint a felsőoktatásban dolgo-
zók pedig ügy látják, hogy ez 
jelenleg nem megvalósítható. 
A Fidesz és az oktatók állás-
pontja ütközik? 

— Részben ütközik csak. 
Bár a törvény kimondja, hogy 
lesz tandíj, de senki nem tudja, 
hogyan. Ha ez nem megvalósít-
ható, ha az lesz a tapasztalat, 
hogy lehetetlen bármilyen for-
mában véghezvinni, a törvényt 
meg kell változtatni vagy módo-
sítani kell. Én nem ismerem a 
mostani kormányzati előter-
jesztést a tandíj megoldására. 
Elmondtam egy általános 
irányvonalat ezzel kapcsolat-
ban, de nem látom, hogy e té-
ren történt volna valami előre-
haladás. Nem látok igazán ki-

érlelt koncepciókat azon túl, 
amit itt el tudtunk mondani. Ha 
ilyen zsákutcás lesz továbbra is 
ez a történet, akkor meg fog 
bukni az egész tandíjelképze-
lés. Ennek csak akkor van ér-
telme, ha a feltételek érvénye-
sülnek, de ha nem, akkor min-
denkinek igaza van, hogy kriti-
zálja. 

— Az Országgyűlésben, a 
magas politikában nem lehetett 
érezni, hogy ez most nem meg-
valósítható? 

— Aki ezeket a törvényeket 
megszavazta az a kormánykoa-
líció volt (mi egyébként a felső-
oktatási törvényt — bár nem 
feltétlenül ezért — nem szavaz-
tuk meg). Nem akarom a fele-
lősséget rájuk hárítani, hiszen 
mindenki, például a diák érdek-
védelmi szervezetek is, bár ke-
mény feltételekkel, de egyetér-
tettek. 

— Az Akadémia előadásán a 
humán tőkét hangsúlyoztad. 
Ezt csak ti, vagy minden parla-
menti politikai erő fontosnak 
tartja? 

— Ha ezt így megkérdezed, 
biztos mindenki bólogatna rá, 
de ezt konkretizálni kell. Sze-
rintem elsősorban számokban 
jelenik meg. Hogy van egy 
tényleges költségvetés, ami haj-
landó pénzt fordítani az okta-
tásra. Ézen múlik, hogy ez csak 
szóbeli érv vagy tényleges aka-
rat. Egyébként tényleg befekte-
tésre lenne szükség. 

— És ezt a tőkeinjekciót 
hogy képzelitek el? 

— A felsőoktatási intézmé-
nyeket mindenféleképp bőví-
teni kell. Oly módon, hogy új 
típusú intézményeket kell létre-
hozni, és a már létezőknek a 
lehetőségeit kell kiszélesíteni, 

hogy jóval nagyobb hallgatói 
létszámot tudjanak befogadni 
és meg tudjanak felelni bizo-
nyos európai feltételeknek, me-
lyek alapján az átjárhatóság biz-
tosítva lenne. 

— Orbán Viktor ittjártakor 
megemlítette, hogy a Fidesz 
kampányában fontos helyet fog 
elfoglalni az oktatáspolitika, de 
részleteket nem akart még meg-
említeni. Hallhatnánk róla va-
lamit? 

— Az oktatás tényleg köz-
ponti elem lesz a kampányban 
és ha a Fidesz kormányzati té-
nyező lesz, akkor feltett szán-
dékunk küzdeni azért, hogy 
ténylegesen egy komoly húzó-
ágazata legyen Magyarország-
nak. 

— Itt Szegeden, a 8. válasz-
tókerületben, egy helyközi vá-
lasztáson a Fideszt egy MSZP-s 
jelölt győzte le. Lengyelország 
és Oroszország példája is egy 
baloldali előretörést mutat. 
Mennyiben befolyásolja ez pár-
tok esélyeit a választásokon? 

— Igen, valóban sokakban 
szimpátia van a baloldali pártok 
— ezen belül is az MSZP — 
iránt. Ettől azonban még önma-
gában nem kell semmiféle misz-
tikus jelentóséget tulajdonítani 
nekik, hogy például titokban 
szervezkedve térnek vissza, 
vagy a földalatti mozgalom 
eredményének köszönhetik a 
helyközi választások jó szerep-
lését. Ez butaság. A felszín alatt 
egyszerűen az bújik meg, hogy 
a '90-es választások után sok 
közép-kelet európai ország fris-
sen megalakult kormánya nem 
tudott a problémákkal megbir-
kózni oly módon, hogy az em-
berek elfogadták volna őket. 
Egyszerűen ez van mögötte. Én 

egyébként biztos vagyok 
benne, hogy az MSZP jobb he-
lyen fog végezni, mint ahol '90-
ben végzett, Hogy hol, az ma 
még rejtély. 

— Mi a Fidesz álláspontja a 
választójogi törvény azon pont-
járól, mely szerint a választójo-
got a határon túli magyarokra is 
teijesszék ki? 

— Nem lelkesedünk érte. 
— Mi ennek az oka? 
— Rettentő költséges, és 

nem biztos, hogy igazságos. Ez-
zel olyanok kapnának választó-
jogot, akiknek ugyanezen jog 
gyakorlásának következmé-
nyeit nem kellené elviselni. 

— Engem a jelenlegi Fidesz 
mintha a szétválás előtti MDF-
re emlékeztetne, hogy tudniil-
lik egy ideig ott is minden na-
gyon szép és minden nagyon jó 
volt, aztán láttuk mi történt. 
Pártotokat is — a megnyugtató 
nyilatkozatok ellenére — 
mintha egyfajta feszültség, bi-
zonytalanság venné körül. 
Vagy tévednék? 

— Nem. Persze, hogy érezni 
ilyet, természetesen. Fölösle-
ges lenne, és nem is akarom ezt 
úgy beállítani, mintha nem 
lenne valami. Gondolom Vik-
tor és a közöttem létező ellen-
tétre gondolsz. Mi más karakte-
rek vagyunk, sok mindenről 
másképp gondolkodunk. Azt 
tudom mondani — amit mindig 
is hangsúlyoztam és tényleg így 
is gondolok —, hogy ennek a 
pártnak az elmúlt időszakban 
többek között pont az volt az 
ereje és az erénye, hogy mi 
képesek voltunk együtt dol-
gozni, mert mind a ketten tu-
dunk valamit, amit a másik nem 
tud. És ezt illett,.illik tisztelet-
ben tartani. Hogyha ez megszű-

nik, és valamelyikünk azt 
merné gondolni, hogy csak vele 
működik a dolog, akkor... 

— ... esetleg a Fidesz ketté-
válhat? 

— Nem, nem hiszem. Erre 
reális esélyt nem látok. 

— Mégis, mi motivált abban, 
hogy jelöltetted magad az Or-
szágos Választmány elnöki tisz-
tére? 

— Az a meggyőződésem, 
hogy azoknak az értékeknek, 
annak a gondolkodásmódnak, 
amit én képviselek a Fideszen 
belül, elég széles tábora van és 
úgy gondolom, hogy ennek ha-
tározottan ott kell lennie a ve-
zetőségében. 

— Es gondolod, ha lezajla-
nak a választások, akkor rende-
ződik a helyzet? 

— Valamilyen módon bizto-
san... 

— Mit szólsz ahhoz a véle-
ményhez, miszerint utóbbi az 
időben — elsősorban a „szék-
ház-ügy" miatt — a Fidesz el-
vesztette kisfiús ártatlanságát, s 
emiatt az értelmiség egy része 
elpártolt tőle? 

— Igen, valóban tapaszta-
lom én is, hogy az értelmiség 
egy része szkeptikusan figyeli a 
Fideszt, és ezt nagyon nagy 
problémának tartom. Szerin-
tem nekünk mindent meg kell 
tenni azért, hogy visszaszerez-
zük azt a szimpátiát, azt az 
együttműködési hajlamot és 
örömet, ami pár évvel ezelőtt 
nagyon sok emberben megvolt 
és most valóban csökkenőben 
van. Ebben a folyamatban a 
„székház-ügy" tényleg negatív 
szerepet játszott, és azt nem is 
kezelte jól a Fidesz. 

ÖKRÖS CSABA 

Leköszönő 
beszámoló 
Október elején került 

sor, az Auditórium Maxi-
mumban, a leköszönő 
Hallgatói Önkormányzat 
éves beszámolójára. A 
több mint 4700 egyetemi 
hallgató közül százhatva-
nan voltak kíváncsiak a 
választott testület munká-
jának értékelésére. A 
hallgatói fórumon jelen 
volt Csirik János, a J A T E 
rektora. Kárpáti Tiborné, 
megbízott gazdasági fő-
igazgató, Kása Ágnes, a 
pénzügyi osztály vezetője 
és Várnagy József, a 
H Ö K egykori, az Orszá-
gos Felsőoktatási Érdek-
védelmi Szövetség jelen-
legi elnöke. 

A fórumot Czúcz Ottó, 
ifjúsági rektorhelyettes 
nyitotta meg, kifejtve vé-
leményét, miszerint a 
hallgatók életét a hallga-
tóknál jobban senki sem 
szervezheti meg. Ezután 
Majó Zoltán, a H Ö K iro-
davezetője ismertette a 
napirendet, ami azonban 
már az elnöki beszámoló 
közben felborult. 

Az elnöki beszámolót 
Garamhegyi Ábel he-
lyett, aki októbertől ösz-
töndíjjal Hollandiában 
folytatja tanulmányait, 
Varga Emese tartotta 
meg. Mondandójának 
még felénél sem tartott, 
amikor a napirend módo-
sítását kérték a hallgatók, 
így az elnöki beszámoló 
után a pénzügyek kerül-
tek terítékre. A hallgatók 
több kérdést tettek fel a 
normatívaelosztással, az 
egyes területeken felhasz-
nált pénzekkel kapcsolat-
ban. Kósa Ágnes egy kér-
désre válaszolva el-
mondta, hogy az egyetem 
nem tudja külön kezelni a 
hallgatói pénzeket, így 
azok kamatoztatása nem 
lehetséges. Természete-
sen a legnagyobb érdeklő-
dés az ösztöndíjjal kap-
csolatos kérdéseket és vá-
laszokat követte. 

A felborult napirend-
ben a pénzügyi beszámoló 
után kerülhetett sor a ka-
rok és az egyes szakterüle-
tek — sport, külügy, kul-
túra — felelőseinek be-
számolójára. A felmerülő 
kérdésekre a H Ö K jelen-
levő képviselői igyekez-
tek a lehető legkorrek-
tebb válaszokat megadni. 
Este nyolc órára azonban 
az érdeklődők nagy része 
távozott, alig negyven em-
ber várta meg a fórum 
befejezését. 

b. zs. 
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Minden alkalommal, ami-
kor március 15. vagy október 
6. táján az 1848— 49-es ma-
gyar szabadságharcra emléke-
zünk, akaratlanul is felötlik 
bennünk, hogy a magyar 
ügyért önfeláldozóan harco-
lók soraiban igen sok, gyanít-
hatóan nem magyar szárma-
zású embert találunk. 

Bizonyára sokakat elgon-
dolkodtatott a tény, hogy mi 
lehet az oka annak, hogy Kos-
suth zászlaja alatt nagy szám-
ban fedezzük fel azoknak a 
nemzeteknek és nemzetisé-
geknek a fiait, amelyek ellen 
hadviselés folyik, hiszen szer-
bek, horvátok, osztrákok, ro-
mánok vannak jelen a hadse-
regben. 

A lengyelek és az olaszok 
magyar oldalon való szerep-
lése még érthető, de vajon mi 
motiválja azt a franciát, an-
golt, osztrákot vagy zsidót, aki 
távol hazájától, gyakran nem 
is hivatásos tisztként, hanem 
egyszerű, önkéntes közle-
gényként harcol? 

Ilyenkor minden töprengés 
Petrovics Sándor szent világ-
szabadságban gyökerező gon-
dolatkörébe torkollik: ennek 
a forradalomnak olyan volt a 
tartalma, hogy Magyarorszá-
got fontossá tette, kiemelte a 
többi európai nemzet közül. 
Egyedül a magyar forradalom 
növekedett igazi szabadság-
harccá, s a felszabadított job-
bágytól a főnemesig terebé-
lyesedő tömeg egyszerre ér-
tette meg, hogy történelmi 
fordulóponthoz érkezett az 
idő. Ez a felismerés és a követ-
kezmények tudatos vállalása, 
korszerűbb kifejezést hasz-
nálva: egy európai nyitás lehe-
tőségét villantotta fel, amely-
nek Magyarországra tolódott 
a súlypontja. Másfél évszázad 
távlatából is csak erre gondol-
hatunk, amikor végigpörget-
jük a félmegoldást kínáló kie-
gyezés után már-már szükség-
szerűen bekövetkező világgés 
eseményeit, a fasiszta majd a 
kommunista zsákutcákig vagy 
a mai balkáni jelenségekig, s a 
moszkvai parlament körüli 
blokádig... 

Ez alkalommal nem a forra-
dalom bukása körüli esemé-
nyekről, nem a Bach-korszak-
ról szeretnék elmélkedni, s a 
forradalom hőseinek sem sze-
retnék pusztán még egy kései 
nekrológot írni... 

Tanulmányozva a negy-
vennyolcas emigrációt, érde-
kes utórezgésekre figyelhe-
tünk fel. 

Köztudott, hogy a Nyugat-
Európában folytatott ered-
ménytelen tárgyalások után a 
forradalmárok, ha nem kíván-
tak Olaszországban harcolni 
vagy szétszóródni más orszá-
gokban, akkor nagy remé-
nyekkel szálltak fel valame-
lyik Újvilág felé tartó hajóra. 

A lendületesen fejlődő 
Amerikai Egyesült Államok-
ban, az akkor még korlátlan 
lehetőségek hazájában esély 
mutatkozott arra, hogy sikerül 
jelentós pénzalapokat, fegy-
vereket és felszereléseket sze-
rezni, amelyekkel újra lehet 
kezdeni a honi felszabadító 
mozgalmat. 

Igen sok emigráns azt re-
mélte, hogy Kossuth Ameri-
kában letelepedik és onnan, 
egy kiépített magyar kolóniá-
ról fogja a továbbcselekvést 
szervezni (1851—52). Iowa ál-
lamban ezzel a céllal alapította 
Újházi László, volt sárosme-
gyei főispán, New Bud (Új 
Buda) városát. Ez a kis telepü-
lés nem szolgált rá ugyan a 
maga tucatnyi házával a város 
névre, de lakói nagy lelkese-

Pomucz György tábornok 

déssel próbáltak helytállni a 
szokatlan körülmények között 
és várták a sorstársak újabb 
csoportjait. Kossuth azonban 
Újváry tudomására hozta, 
hogy a hazához közel, az euró-
pai kontinensen szeretne ma-
radni, s onnan követi az ese-
ményeket, keresi a cselekvés 
alkalmas pillanatát. 

Új Buda sorsa tehát már 
alapítása pillanatában megpe-
csételődött, s egyike lett azon 
településeknek, amelyek né-
hány esztendő múltán felszá-
molódtak. Ma autósztráda ha-
lad át a területen, és nyoma 
sincs az egykori magyar tele-
pülésnek. 

A telepesek közül többen itt 
pusztultak vagy más, civilizál-
tabb területekre költöztek. 

Új Buda polgárai közül 
azonban érdemes néhány szót 
ejteni Pomucz Györgyről. 

Pomucz György 1818. má-
jus 31-én született Gyulán, 
Pesten folytatott jogi tanulmá-
nyokat, majd a forradalom 
idején önkéntesnek állott. Ro-
mán vagy legalábbis félromán 
származását igazolja, hogy or-
todox hitre keresztelték, s Po-
mu( nevű családok ma is élnek 
Gyulán és Békéscsabán, vala-
mint a környező falvakban, 
ahol számottevő a románság 
lélekszáma. 

Pomucz a forradalom során 
szülőhelye környezetében sok 
románt győzött meg arról, 
hogy az a leghelyesebb, ha a 
magyar forradalom ügyét szol-
gálják. Meggyőző munkája 
nem lehetett hiábavaló, mert 
számos felszabadított román 
jobbágyot találhatunk Kos-
suth hadseregében az 1848-as 
ószi és az 1849-es tavaszi had-
műveletek során. 

1849 őszén Pomucz Komá-
rom rendőrfőnöke, s Klapka 
György helyőrségének kapitu-
lációja után, kegyelemben ré-
szesül, elhagyja az országot, 
Újházy kíséretében, Olaszor-
szágon és Franciaországon át 
Amerikába utazik. így kerül 
Új Budára. Vasváry Ödön 
szerint ott ó volt, aki jó szán-
dékú és segítőkész fiatalem-
berként tartotta a lelket a ma-
gyar telepesekben. 

A Kossuthhoz kapcsolódó 
reménvek szétfoszlása után 

Pomucz menteni próbálja a 
telepet és ingatlanügynökként 
térképeket készíttet, amelyek 
Új Budát fejlett városként mu-
tatják be, nyilvánvalóan azzal 
a céllal, hogy újabb telepese-
ket csalogasson a helyszínre. 
Ez a kísérlet azonban ku-
darcba fullad, mert német te-
lepes családok érkeznek, s rá-
ébredve a valóságra, kártérí-
tést követelnek. 

A fejlett északi, ipari és a 
rabszolgatartó déli, földműve-
léssel foglalkozó államok kö-
zött kitörő polgárháború je-
lent aztán kiutat az emigráns 
magyarok egy része számára, 
akik között szép számban vol-
tak képzett katonák is. 

1861-ben, már az észak és 
dél közötti első összecsapások 
kezdetekor, ott találjuk 
Pomucz Györgyöt (alias Ge-
orge Pomutz) az északi hadse-
regben, az Iowa államban ala-
kult 15. önkéntes gyalogez-
redben, amely 1113 főnyi leg-
énységgel és 37 tiszttel kezdte 
a háborút, s amelyből mind-
össze 207, illetve 5 fő érte meg 
a békekötést és a washingtoni 
diadalmenetet (1865. május 
25.). 

Háborús időkben nem rit-
kaság a gyors karrier, már a 
magyar szabadságharc során is 
láthattunk rendkívüli pályafu-
tásokat, amikor akár közlegé-
nyi rangból indulva jutottak el 
tehetséges és elszánt emberek 
az ezredesi vagy még maga-
sabb beosztásig. A hadviselés-
ben járatos magyarok Ameri-
kában is helytálltak, s közülük 
sokan szédületes katonai pá-
lyát futottak be. Anélkül, 
hogy a teljességre töreked-
nénk, mindössze az érzékelte-
tés végett említünk meg né-
hány nevet, a nyolcszáznál is 
több magyar közül. 

Asbóth Sándor és a szegedi 
Stáhel-Számvald Gyula altá-
bornagyságig vitték (tőlük 
Pomucz György csak annyi-
ban maradt alul, hogy az ő 
tábornoki rangja csupán cím-
zetes volt, amelyet a háború 
végén kapott érdemei elisme-
réseként, anélkül azonban, 
hogy a cím mellé több fizetés 
vagy magasabb katonai beosz-
tás járt volna); Perczel Miklós 
mellett az északi hadseregben 
találjuk még Rózsafy Mátyást, 
az amerikai magyar újságírás 
megteremtőjét és Pulitzer Jó-
zsefei,, a későbbi sajtómágnást 
is. 

W. W. Belknap, Pomucz 
parancsnoka, a későbbi had-
ügyminiszter, amikor az iowai 
15. önkéntes gyalogezred tör-
ténetét írja, Pomuczot úgy 
emlegeti, mint a legképzet-
tebb tisztek egyikét, aki mind-
amellett, hogy több nyelvet 
beszélt és kiválóan értett az 
erődítési munkálatokhoz, a 
harci helyzetekben rendkívüli 
bátorságról és lélekjelenlétröl 
is tanúbizonyságot tett. 

Az sem véletlen, hogy a há-
ború után diplomáciai munkát 
ajánlanak fel számára: 
Johnson elnök 1866. február 
16-án szentpétervári konzullá 
nevezi ki, amelyet el is fogad. 
Szentpétervári szolgálata so-
rán az amerikai kereskedők és 
hajók forgalmával és biztonsá-
gával foglalkozik. 1874 júniu-
sától 1878-ban történt vissza-
hívásáig főkonzul ugyanott (a 
főkonzul a mai gyakorlatban a 
nagyköveti státusznak felel 
meg). Ekkor nem tér vissza az 
Egyesült Államokba, Szent-
péterváron marad, ahol igen 
szerény körülmények között 
él, 1882-ben bekövetkezett 
haláláig. 

Konzuli tevékenysége ide-
jén vásárolja meg az Egyesült 
Államok Álaszkát Oroszor-
szágtól. Ez a hatalmas, 
577390 km kiterjedésű tarto-
mány 7,2 millió aranydollár 
ellenében kerül az Államok 
birtokába. (1867. március és 
1868. július között zajlottak a 
tárgyalások és tranzakciók.) 
Egyelőre homály fedi Pomucz 
szerepét az Alaszkával kap-
csolatos diplomáciai munká-
ban, mint ahogy homályosak 
halálának körülményei és fel-
tételezett vagyonának sorsa is. 
Családtagjai, rokonai hiába 
indítottak pereket és kutatá-
sokat a hatalmasnak vélt va-
gyon felderítésére, a dollár-
milliók sem Szentpétervárról, 
sem Iowából nem kerültek 
eló. 

A tábornok emléke a ké-
sőbbiekben sem merült fele-
désbe: az első világháború 
előtt hamvainak Amerikába 
szállítását tervezték, amelyet 
csupán a háborús viszonyok 
akadályoztak meg, majd 1940-
ben a csendes-óceáni flotta 
egyik cirkálóját nevezték el 
róla, amely Japán kapituláció-
jáig harcolt a tengerészet köte-
lékében. 

Pomucz György emlékének 
felvillantása, az 1849. októbe-
rét idéző napokban kiinduló-
pontja lehetne egy igényesebb 
kutatásnak, amely során össze 
lehetne gyűjteni minden ada-
tot és el lehetne helyezni ezt a 
rendkívüli embert egy őt meg-
illető helyen a magyar, a ro-
mán és az amerikai nép tuda-
tában. 

Forrásmunkák: 
Vasváry Ödön: Gyűjtemény, 
Szeged, Somogyi-könyvtár 
Belknap, W. W.: History of 
the fiftenth Regiment Iowa 
veterán volunteer infantry, 
from october 1861 to august 
1865, when disbande, at the 
end ofthe war, Keokuk, 1887. 
Corneliu Albu: Generálul 
George Pomut, Almanah 
Luceafarul, 1983 
Kórász Mária: Adatok Po-
mucz György életéhez. 

SIMÓ M Á R T O N 

Az amerikai polgárháború utolsó magyar veteránja, Baróthy Károly (balról a harmadik) egy 
1938-as chicagói találkozón. (A képeket a Vasváry Gyűjtemény bocsátotta rendelkezésünkre.) 

Polgárosodás Magyarországon 
Egyetlen lehetőségünk: a piacgazdaság 

Ismét megkezdődött a már hagyományosnak mond-
ható Hági Közéleti Kávéház, ahol aktuális társadalmi, 
politikai kérdéseket feszegetnek felkért előadók, illetve a 
közönség. Az első vendég Bod Péter Ákos ex-ipari 
miniszter volt, aki jelenleg a Magyar Nemzeti Bank 
elnöki tisztét tölti be. A téma a magyarországi polgároso-
dás volt, s hogy miért pont a bankelnököt hívták meg, 
arra az a magyarázat, hogy Bod Péter Ákos egyben a 
Tudományos Ismeretterjesztő Társulat ügyvezető elnöke 
is, valamint saját fogalmazása szerint „abortált törté-
nész". A házigazda, Balogh Tibor pszichológus először a 
TIT-ről szólt. Kiemelte, hogy a kezdeti kritikai szemléle-
tet követően a szervezet elismerése neves közéleti szemé-
lyiségek — előbb Szentágothay professzor, majd Bod 
Péter — közreműködésének köszönhető. A beszélgető-
partner Katona Péter szociológus, egyetemi adjunktus 
ezután a hazai polgárosodás megkésettségéről szólt, mely 
fejlődést az államszocializmus megszakította, viszont a 
rendszerváltás újabb lehetőséget teremtett . „Érdekes egy 
közgazdász véleménye erről" — mondotta, és átadta a 
szót az előadónak. 

A Nemzeti Bank elnöke eszmefuttatását a piacgaz-
daság szükségességétől indította, mondván, ehhez polgá-
rosodás, végső soron pedig polgár kell. Ezután elemezte a 
polgár fogalmát, a két legelfogadottabb megközelítés, a 
burzsoá és a citoyen jelentéstartalmának értelmezése 
segítségével. A piac és kényszerítő mechanizmusainak 
megismeréséhez szükséges tisztában lenni a világgazda-
ság szerkezetével. Beigazolódott Marx próféciája, s a 
kapitalizmus határokat rombolt le. Ez egy egységes 
rendszer, viszont akad különbség az eszmék, emberek és 
tőkék áramlása között. A játékszabályokat valahol nyu-
gaton határozzák meg, s ildomos alkalmazkodni ezekhez. 
A tőke oda megy, ahol politikai stabilitás van, s ebből a 
szempontból — emelte ki Bod Péter Ákos — mindegy, 
hogy az adott rendszer demokratikus, vagy diktatórikus. S 
hasonlóan fontos a jogi szerkezet, illetve a kulturális 
háttér. A bankelnök kijelentette, hogy sikeres európai 
utak — spanyol, osztrák — mellett lesz sikeres magyar út 
is. (Kisbetűvel, természetesen.) A leendő polgári réteg 
körülhatárolásához Bod Péter elemezte az egyes társa-
dalmi csoportok várható jövőjét. Csökken a hivatalnoki 
gárda, beindul ezen a téren egyfajta államtalanítás. 
Hasonlóan visszaszorul az iparban, mezőgazdaságban 
dolgozók létszáma, növekszik a szolgáltató szektor. Ösz-
szeolvad, illetve elfogy a klasszikus munkás és paraszt 
réteg is, s nó majd az iskolázottság és a szakértelem 
fontossága, ezzel együtt pedig szélesebbre nyílik a jöve-
delmi olló. A fentiekből következik, hogy a régi társa-
dalmi struktúra megroppant. Sokan — főleg a középréteg 
— érzi a lecsúszás veszélyét, viszont a társadalmi szerke-
zetátalakulásnak számos nyertese is van. A polgárok 
sorában ott üdvözölhetjük majd a vállalkozókat is, vi-
szont a szükséges polgári ismérvek — tulajdon, képzettség, 
„mi"-tudat — csak felemás módon van jelen. Veszélyt 
jelent ugyanakkor a kollektivista szemlélet, s ez ott 
érhető tetten, mikor a tömegmegmozdulások arra irá-
nyulnak, hogy pénzt csikarjanak ki az államtól. A volt 
kommunista blokk számos országában visszaüt a kollekti-
vizmus, de csak ott , ahol korábban gyenge volt a polgár-
ság. Viszont a piacképes tudás megvédi gazdáját, vagyis 
Magyarországon nem érvényes a kollektivista trend A 
bankelnök ugyanakkor — TIT-elnöki minőségében — 
aggasztónak ítélte az MSZP és az MSZOSZ közele ését. 
Viszont a piacgazdaságnak nincs sikeres al ternati /ája, 
meg kell felelnünk a nemzetközi el vásároknak úgy, hogy 
identitásunkat is megőrizzük. Ugyanakkor Bod Péter 
Ákos bízik abban, hogy kulturálisan és gazdaságilag is 
erős polgárság alakul ki hazánkban. Szó esett még az 
adósságterhek súlyos voltáról, mely évről évre nehéz 
helyzetbe hozza a költségvetést. A nagy gondot okozó 
munkanélküliekből is válhat szakember, a kistőkésböl 
pedig nagytőkést kell teremteni. Ebben nagy szerepük 
lehet a TIT-szervezeteknek. Affelé haladunk, hogy a 
lakosságból állampolgár, honpolgár válik. „Tudomásul 
kell azonban venni, hogy Magyarország számára nincs 
más esély, mint a piacgazdaság" — zárta beszédét az 
MNB elnöke. 

Katona Péter adjunktus ezután a társadalmi folya-
matok veszteseiről szólt, s hangsúlyozta, hogy nem sza-
bad elbagatellizálni helyzetüket, hiszen sokan vannak. S 
feltette a kérdést, vajon hány eredeti tőkefelhalmozást 
visel el még ez az ország. A hallgatóság sorából érkezett 
olyan megjegyzés is, miszerint Bod Péter előadása politi-
kai, gazdaságpolitikai volt, s hozzátette: teljes egészében 
adósságterhünk határozza meg lehetőségeinket. A ban-
kelnök válaszában kifejtette, hogy kulturális örökségünk 
nagyóbb tétel, mint gondolnánk. Ez kitűnik Magyaror-
szág és Csehország, illetve Románia és Szlovákia eltérő 
fejlődéséből is. A mi utunk az egyetlen fejlődési lehető-
ség, azonban 5—10—15 év múlva hoz csak érezhető 
fellendülést. 

A felszólalók közül többen — köztük éles hangon 
Szalay István, a J G Y T F főigazgatója is — határozottabb 
fellépést sürgettek a kormányzat részéről azokkal szem-
ben, akik gazdasági bűncselekményekből, s mások rová-
sára gazdagodnak meg. Ezen a felelősségen el kell gon-
dolkodnia az ország vezetésének is. Bod Péter ezekre a 
vádakra egyetértően reagált, emlékeztetett az M D F 
programnyilatkozataira és lépéseire, -s kijelentette: jö-
vőre arra kell szavazni, aki ilyen, biztosítékokkal ellátott 
programmal áll ki a választók elé. 

A R A T Ó 
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dékán újból bizalmat kápott 
A legfontosabb: spórolni! 

E tanévbel i elsó ülését 
s zep t ember 23-án t a r to t t a 
m e g a B T K kari t anácsa . 
A z ú j összetételű tes tü le tbe 
ezút tal a ka r minden tan-
széke de legá lha to t t egy 
képviselőt . A viszonylag 
magas részvételi a rány — a 
39 küldöttből 34 jelent meg 
— annak volt köszönhe tő , 
hogy igen fon tos , m o n d -
hatni „stratégiai" ké rdések 
kerü l tek nap i rendre : a ka r 
válságos gazdasági hely-
ze te , ezzel összefüggésben 
bizalmi szavazás a dékán 
személyéről, állásfoglalás a 
B T K kari tanácsa által a 
tavalyi t anévben fe lvete t t 
sztrájkfelhívással kapcso-
la tban , a tanszékek m ű k ö -
désének lehetséges fo rmái . 

„A helyzetünk tragiko-
mikus" — vezet te be dr. 
Pál József d é k á n az első 
napi rendi pon to t , vagyis 
azt a p rob l émá t , hogy a 
jelenlegi anyagi kondíciók 
szerint a ka r az 1993-as év 
há t ra levő hónap ja i r a fenn-
m a r a d ó bé rke re tbő l egy-
szerűen n e m tud ja kiutalni 
a december i f ize téseket . A 
dékán szerint a ta r ta lékok 
megcsappanása n e m fele-
lőtlen és törvényte len ma-
nipulációk e r e d m é n y e , ha-
nem annak köve tkezmé-
nye, hogy a tavaly decem-
be rben egységesen beveze-
tet t 2500 for in tos bér fe j -
lesztést , és a 13. havi fize-
tést is minisztériumi t ámo-
gatás h i ányában , csakis 
kari kasszából fedez ték . 
Ráadásu l b izonyos bevéte-
lek, például a J A T E -
P R I N T Kiadó nyeresége , a 
megnövekede t t hallgatói 
lé tszámból a d ó d ó fe jkvóta-
növekmény , e lmarad tak a 
tervezet től . 

A válság megoldásá t ille-
tően megoszlot tak a véle-
mények , de a b b a n min-
denki egye té r te t t , hogy a 
legfontosabb: spórolni. 
Felmerül t olyan gondola t 
is, hogy ú j gazdálkodási 
model l t kel lene bevezetni , 
melynek k e r e t é b e n tan-
székre lebontva szerepelne 
a költségvetési összeg és a 
k iadások , és így talán át te-
k in the tőbb és ésszerűbb 
lenne a gazdálkodás . 

A fe jkvótával kapcsolat-
ban t ö b b e n fe lve te t ték , 
hogy é r d e m e s lenne új ra-
gondolni a bölcsészkarnak 
a TTK-val és az ÁJTK-va l 
kö tö t t megál lapodása i t , 
melyek ar ra vona tkoz tak , 
hogy milyen összegű kép-
zési hozzájárulás t vállal a 
másik ké t kar annak fe jé-
b e n , hogy hal lgatóikat a 
bölcsészkar bizonyos tan-
székein is képzik (pl. peda -
gógia, pszichológia). A 
hozzájárulás eddigi mér -
téke ugyanis n e m fedezi a 
köl tségeket . A tanácsülé-
sen részt vevő dr. Csirik 
János rektor n e m vonta 
ugyan ké tségbe a B T K ne-
hézségei t , á m kifogásol ta , 
hogy e súlyos helyzet elle-
né re a bölcsészkaron a fel-
vételit lebonyol í tó munka -
társak részére igen komoly 
összeget f ize t tek ki. 

Ezu t án kerül t sor a bi-
zalmi szavazásra, melynek 
e r e d m é n y e k é n t 32 igen, I 
nem szavazat mellet t a dé-
kánt megerős í te t ték pozíci-

bírni dön tése visszavoná-
sára. E z u t á n egyetemi ta-
nári pá lyázatokat fogado t t 
el a tanács , Göncz La jos 
újvidéki o k t a t ó főál lású do-

„Pontos és körültekintő munkát akarok végezni!" 
— Dékán úr! Az ön személyéről a legutóbbi kari tanács 

bizalmi szavazással döntött. Ön egyhangúlag újból bizalmat 
kapott. Kérem, értékelje röviden eddigi dékáni tevékenységét, 
illetve azt, hogy mit tesz majd másként az elkövetkezendő 
időben. 

— Nehéz bármiféle értékelést készíteni, hiszen a bölcsészka-
ron is létezik a tudati anomália, hogy aki úgymond „hatalmon 
van", az mindent meg tud oldani. Mondanom sem kell, ez nincs 
így. Én tavaly átmeneti helyzetben lettem dékán, teljes struktú-
raváltás és gondolati síkú megújulás kellős közepette — ráadásul 
ezen átértékelő folyamatok törvényi szabályozása is csak a 
közelmúltban fogalmazódott meg a felsőoktatási törvényben. 
Úgy érzem, mindezek ellenére — persze rengeteget hibázva — 
megfeleltem. A mostani szavazás jelzésértékű számomra. Vilá-
gos, hogy a közéleti-döntéshozói funkciót vállalók népszerűsége 
és tekintélye folyamatosan változik. Hogy mit fogok másként 
tenni? Alapelveimben, azt hiszem, nem szívesen lépnék vissza. 
Azaz továbbra is a kar választékának egyetemi szintű bővítését, 
illetve az eddigi kínálat minőségi javítását tekintem fő feladatom-
nak. Adminisztratív kérdéseket illetően továbbra is szeretnék 
tiszta döntéseket hozni, a lehetőségekhez mérten mindenhová a 
megfelő mennyiségű pénzt juttatni. Pontos és körültekintő 
munkát akarok végezni! 

— Részben új teammel, hiszen Szajbély tanár úr lemondott 
általános és oktatási dékánhelyettesi tisztéről. Megvan-e már a 
jelöltje a megüresedett helyre? 

— Természetesen vannak jelöltek. Szerencsés helyzetben va-
gyok, mert Szajbély tanár úr roppant korrekt módon ígéretet tett 
az ügyek továbbvitelére az új dékánhelyettes kinevezéséig. 

— Egy-két, speciálisan az utóbbi kari tanácson előkerülő, és 
igen fontos kérdésről szeretném hallani az ön véleményét. Ilyen 
a szrájkügy. Lehetséges megtartása még a tavalyi tanévben 
felmerült, idén szeptemberben pedig, mint biztosan bekövetkező 
eseményt tárgyalták. S most valahogy mégis csend van. 

— A nagyarányú dologi elvonások, illetve az oktatók egzisz-
tenciális ellehetetlenülése miatt már júniusban felmerült a 
sztrájk lehetősége, a felvételik bojkottja. Ám úgy ítéltük meg, 
hogy következményeit nézve óriási öngól lenne. Szeptemberben 
a minisztérium ígéretet tett az elvonások egy részének visszajut-
tatására, illetve a bérfejlesztés beindítására. Változatlanul gond 
még a 13. havi fizetés előteremtésére. Csak emiatt azonban a 
közvélemény nem állt volna mellénk oly mértékben, hogy 
segítségével eredményre vihettük volna az ügyet. Ráadásul a 
munkabeszüntetésben csak a BTK lett volna igazán érdekelt, 
még az érdekképviseleti szervek sem támogatták az akciót. 

— A másik stratégiai kérdés a tantermek. A hallgatói létszám 
növekedésével a kar egyszerűen kinőtte az eddigi kereteket. Van 
lehetőség mielőbbi orvoslásra, vagy meghonosodik a karon a 
folyosói órák gyakorlata? 

— A bölcsészkari képzés jellegénél fogva (sok az apró, kis 
létszámú, ám ugyanúgy helyiségigényes tanszék, plusz a nagy 
létszámú, ún. óriás tanszékek érthető igényei) alapvetően tante-
remigényes vállalkozás. Ez ügyben folyik már rektori utasításra 
egy széles körű igényfelmérés. A karnak az a célja, hogy ez a 
jelentés minél gyorsabban elkészüljön, hisz a három kar közül 
elismerten nálunk a legrosszabb a helyzet. Talán még ebben a 
naptári évben elkészül a fenti adatbázis, ami elérhető közelségbe 
hozza a konkrét megoldást. Addig is be kell vezetni a pénteki 
napot a teljes értékű tanítási napok közé, ellentétben az eddigi 
négynapos munkahéttel. Ez tarthatatlan. 

— A mostani kari tanács legitimálta a történész tanszékcso-
portfelbomlását. Nem fél-e attól, hogy ez láncreakciót indít el és 
szervezeti anarchiához vezet a BTK-n? 

— Határozott nem a válaszom. A történészek ezzel a dönté-
sükkel egy régi, felülről irányított modellre, egy kényszerű 
együttélésre tettek pontot. A kari testület a rábólintással pedig 
nem a dezintegrációra válaszolt igennel, hanem egy olyan újféle 
felállásra, amelyben a történész tanszékek harmonikusan együtt-
működve, lazább, fesztelenebb keretek között dolgozhatnak. 
Nem hiszem, hogy ez láncreakciót indítana el, sőt a történelem-
oktatás semmit sem észlelt a változásból, úgyhogy nincs okunk 
aggódni. 

— Október végén lejár a HÖK mandátuma. Kérem, értékelje 
a hallgatók részvételét a kari tanács munkájában. 

— Ügy vélem sikerült konstruktív viszonyt kialakítani a hall-
gatók és oktatók között. Jó érzékkel szóltak hozzá ahhoz, 
amihez úgy vélték, hogy hallatni kell hangjukat, és bölcsen 
„félreálltak", ha a hallgatókat nem, vagy alig érintő kérdésről 
esett szó. Egyetlen „szürke folt" Maleczki Márta docensi pályá-
zatának a megvétózása, mely igen szerencsétlen ügy volt. Ennek 
ellenére mi, oktatók úgy véljük, ha a HÖK továbbra is felelős-
ségteljesen dolgozik, akkor talán a kényes ügyek is megelőzhe-
tókké válnak előzetes megbeszéléssel, tárgyalással. 

— Végül egy személyes kérdés: az egyetemi közélet mellett 
mennyi ideje marad szakterülete művelésére? 

— Sajnos, nagyon kevés! A dékáni munka napi 6—8 órát 
igényel, ezután már igen nehéz volna bármilyen komoly kutató-
munkát végeznem. Nem panaszkodom, jól tudom, mit vállaltam 
a megbízatás elfogadásakor. Azért közreműködöm egy-két 
munka megjelentetésében, szerkesztésében (szimbólumszótár), 
de alapvetően most a dékáni feladatokra kívánok koncentrálni. 

F. A. 

ó jában . T e h á t a d é k á n ma-
radt , á m dr. Szajbély Mi-
hály általános és oktatási 
dékánhelyettest, aki koráb-
ban í rásban ju t ta t t a el a 
d é k á n h o z l emondásá t , a je-
lenlevők nem tud ták rá-

censként , míg M o l n á r Pé-
ter S Z O T E - o k t a t ó mellék-
állású docenskén t ad e lő 
ezentúl a J A T E - n . 

E z u t á n a testület meg-
hallgat ta a dr. Csűri Károly 
veze t te bizottság je lenté-

sét , me lyben körvonalaz-
ták a tanszékek együt tmű-
ködésének ú j fo rmái t . A 
javaslat szerint a B T K szer-
veze tének alapegységét a 
jövőben a tanszékek ké-
peznék ( szemben a korább i 
tanszékcsopor t i fo rmáva l ) . 
A felvétel iz te tésben és a 
d ip lomakiadásban közösen 
é rdeke l t t anszékek (pl. tör-
t éne lem, magyar ) köte le-
sek lé t rehozni az oktatási és 
gazdasági bizottságot, a 
szakmai és f inanszírozási 
f e l ada tok koord iná lásá ra . 
A felvetéssel kapcso la tban 
n e m születet t döntés . 

D ö n t ö t t e k viszont ar ró l , 
hogy a J A T E az 1994-95-
ös tanévtől kezdve nem fo-
gad átjelentkezést a követ-
kező szakokra : angol , f r a n -
cia, magyar , n é m e t és tör-
téne lem. A más szakra át-
je len tkezőke t a továbbiak-
ban is megilletik a többle t -
p o n t o k . A m i a másoddip-
lomásoka t illeti, nekik 
ugyancsak a jövő évtől „ta-
nulmányi hozzá já ru lás" cí-
m é n évi 15 000 Ft-ot kell 
f izetni . Ú j d o n s á g , hogy 
népra jz d ip loma is szerez-
he tő lesz ily m ó d o n . 

Miu tán a kari tanács a 
mintegy hat és fél órás ülés 
u tán dön té skép te l enné 
vált , a d é k á n a tanácsko-
zást be rekesz te t t e , és a hát-
ralevő napi rendi p o n t o k 
megtárgyalását szeptem-
ber 30-ára halasztot ta . 

A z ülés „második felvo-
násának" leghangsúlyo-
sabb ké rdése a ka ron ta-
pasz ta lha tó t e r e m g o n d o k 
fe lmérése , k iküldöt t ún . 
Kubatura bizottság beszá-
molója és javas la t tervezete 
volt . A Petőf i Sándor su-
gárúti épü le tben (mely a 
bizottság szerint i rodaház-
nak épül t , így a helyiségek 
tan te rmi célú hasznosí tása 
csakis kényszerhelyzet szü-
leménye) , az idegennyelvi 
lek torá tus elköl tözésével 
megüresedő he lyekre 19! 
tanszék nyúj to t t be igényt. 
A z Anderle Ádám vezet te 
tes tület feláll í tott egy ter-
vezet-listát az elosztásra 
vona tkozóan (10 tanszék 
részesülne) , á m hangsú-
lyozta: amíg a B T K n e m 
teszi egyetemi p rob l émává 
a t e r emké rdés t , addig csak 
m a r a k o d n i fognak a böl-
csész tanszékek az odave-
tet t m a r a d é k o n . 

A d é k á n közöl te , hogy 
fo lyamatban van egy ka rok 
között i f e lmérés a helyki-
használ tságról , ami talán 
e lé rhe tő közelségbe hozza 
a t e r e m g o n d o k megoldá-
sát . 

A további napi rendi 
p o n t o k ad junk tusok előre-
lépéséről szól tak, ma jd a 
JA TE Gyémántoklevelét 
adományoz ták Paver Kál-
mánnénak, az egye tem 
egykor végzet t hal lgatójá-
nak , „Professor Emeritus" 
címet pedig dr. Vajda 
György Mihálynak, 
t u d o m á n y o s m u n k á j a elis-
meré sekén t . 

Mi van veled Gödör? 
Augusz tus végétől 

kezdve a közismer t G ö d ö r 
é t t e r e m zárva volt . A 
J A T E veze tése az é t t e r e m 
b é r b e a d á s a mel le t t dön-
tö t t . Pá lyáza to t í r tak ki, 
ame lyben a f ő s zempon t az 
vol t , hogy a l e e n d ő bér lő 
az e g y e t e m dolgozói és 
hal lgatói részére kul turá l t 
é tkezés i l ehe tősége t bizto-
sí tson. A je l en tkezők kö-
zül végül Székely József 
nyer te el a G ö d ö r bér le t i 
j ogá t . A z így lé t re jö t t , 
három évre megkö tö t t bé r -
leti szerződés az egye tem 
gazdasági é rdeke i t j o b b a n 
szolgál ja , min tha t ovábbra 
is a J A T E üzemel te tésé -
b e n m a r a d t volna az é t te-
r e m . A G ö d ö r bezárásá t ez 
a tu la jdonosvá l tás , to-
v á b b á n é h á n y elhalasztha-
ta t lan javí tás elvégzése in-
doko l t a . Mivel az 1989-es 

fe lú j í t áskor használ t ra-
gasztó e lenged te a csempé-
ke t , ú j r a kel le t t burko ln i a 
k o n y h á t , és a tisztasági fes-
tés is időszerűvé vál t . 

A z o k t ó b e r e lse jén meg-
nyílt G ö d ö r b e n sok új-
donsággal t a l á lkozha tunk . 
A z é te lek vá lasz téka bő-
vült , van előf ize téses é tke -
zés és zóna é t l ap , de meg-
ta lá lha t ják a vege tá r i ánus 
é te leke t is. H a igény van 
rá , a k k o r a k é s ő b b i e k b e n 
nemcsak ebéde ln i , vacso-
rázni , h a n e m reggelizni is 
lehet m a j d i t t . Székely Jó-
zsef ígére te szerint az é t te -
r e m árai a l acsonyabbak 
lesznek a megszoko t tná l , 
bá r a minős í tése t o v á b b r a 
is 2. osztályú m a r a d . Fon -
tos tudn i , az é tkezés i je-
gyek bevá l tha tók ezen tú l 
is. 

— jézé — 

A Gödör étterem protokoll megnyitóján az Sz. B. Sz. 
Kft. képviseletében Székely József, Böjthe Pál és Szö-
gyényi Zoltán az egyetem vezetését látták vendégül. 
Székely József az étterem megújuló étel- és italválaszté-
káról beszélt, amelyet a kellemes hangulatú megnyitón 

végig lehetett kóstolni. (Fotó: Karnok Csaba) 

Médiahajó '93 

Hiú ábránd az etikus médium? 
Politikusokkal, újságírókkal, a közélet ismert 

személyiségeivel a fedélzetén indult el a Média-
hajó 1993. szeptember 22-én. A mintegy 12 órás út 
tapasztalatairól kérdeztük röviden Havas Henri-
ket. 

— Immár harmadik alkalommal futott ki a Mé-
diahajó a kikötőből. Milyen céllal rendezték meg 
ezt a találkozót? 

— Két dolgot tartottak fontosnak. Egyik, hogy 
a szakma két, egymással szembekerült része együtt 
legyen és béküljön egymással, a másik, hogy az 
újságírók találkozzanak a politikusokkal és for-
malitásoktól mentesen tudjanak eszmét cserélni. 

— Volt-e valamilyen konkrét eredménye a ta-
lálkozónak, nyújtott-e lehetőséget a médiumok 
körüli viták tisztázásához? 

— Nem, ez egy laza klubdélután volt szakmai 
fórum helyett. Arra volt jó, hogy az ottlevők 
kikerüljenek a nagy taposóból, sörözgessenek. 

— Voltak olyanok, akik a meghívás ellenére 
nem mentek el? 

— Igen, főleg a kormánykoalíció képviselői. 
— Ön volt a műsorvezető a Médiahajón. 
— Az egyik. De a következőre már nem megyek 

el. 
— Ha a '94-es választásokon egy másik kor-

mánykoalíció alakul, újfajta politikával, akkor 
lesz-e értelme, hogy a Médiahajó újra elinduljon? 

— Igen, akkor azt hiszem lesz értelme. 
— Most szóba kerültek a választások is. Szüle-

tett-e valamiféle szóbeli megállapodás arról, hogy 
a' médiumok milyen szerepet vállalnak, illetve 
hogy milyen szerepet kellene betölteniük a hadjá-
rat során? 

— A politikusok etikus médiumot szeretnének, 
tehát ne legyen sárdobálás, s hasonló. 

— S ön szerint ennek van realitása? 
— Mindez hiú ábránd. 

H. G. 

\z SZEGEDI EGYETEM 5 



Virágh Ivette 
Ronda öregasszony blues 

Ronda öregasszony 
Ronda öregasszony 
Mit keresel itten 
Te ronda öregasszony? 

Megittad a szittyád 
Megittad a piát 
Mi a francot akarsz 
Megittad a szittyát. 

Remegős a kezed 
Remegős a kezed 
Mikor inni akarsz 
Megremeg a kezed 

Fogatlan a pofád 
Fogatlan a pofád 
Nem tudsz megharapni 
Nincs fog a pofádban 

Ronda öregasszony 
Ronda öregasszony 
Mit keresel itten 
Te ronda öregasszony f 

Esődal 
Ősz bluesénekesek fenn ülnek a mennyben. 

A jóság 
És könny cseppjei csillognak szomorú 

szemeikben. 
„Néhány felhőt gyűrsz seggednek alája, hogy 

így nézd 
Kedvenc meccsedet, ősz öreg énekes és szemeidből 
Földre potyognak néha a könnyeid.'Némelyek 

ekkor 
Azt hiszik itt lent, hogy csak eső esik és nem egyéb 

klassz 
Szerkezet. Úgy mint: forrásvíz, ananász leve, 

vagy gin, 
S más áldás, hisz a koldus-képzelet itt zivatart lát. 

Szabó András 

mottómottó: Tudod, hogyan 
szóikét tenyér, ha csattan. 
Vajon miként szól egy te-
nyér, ha csattan? — Zen 
Koan 

mottó: A csúcsokért vívott 
küzdelem maga is betölt-
heti az ember szívét. 
Boldognak kell elkép-
zelnünk Sziszüphoszt. 
— Camus 

A történet ott kezdődik, 
ahol a szűz eldobja kincsét, s 
ahol a kurva felöltözik. Ahol 
a gazdag eléged pénzét, ahol 
Karamazov kiadja a jelszót: 
Mindent szabad! 

Tedás évek óta egyedül élt 
egy városban. Pontosabban 
ebben a városban rengete-
gen éltek, de Tedás is egye-
dül. A külső szemlélőnek 
úgy tűnhetett, hogy Tedás 
évek óta nem csinált már 
semmit. (Az igazsághoz 
hozzátartozik az is, hogy 
nem sok külső szemlélője 
volt ennek az életnek.) A 
köznapi értelemben vett 
semmittevést erőteljesen és 
remekül tudta ez az ifjú em-
ber. Bár, mint ahogyan ki is 
fog derülni, nem volt ez egy 
közönséges semmittevés. 

Tedás nem Magyarorszá-
gon élt, nem magyar fiatal 
volt, sót egyikünk sem is-
merheti ót . Az, hogy én ho-
gyan hallottam róla, nos az 
maradjon az én t i tkom. 

Tedás nem dolgozott , 
nem tanult, nem keresett 
pénzt. Egész nap benn kuk-
solt az egyszobás lakásában, 
főként alvással és tévénézés-
sel ütötte el az időt. Mégis 
mindig volt annyi pénze, 
hogy ne haljon éhen, ami 
akkor, abban a városban 
egyáltalán nem volt elhanya-
golandó teljesítmény. Még 
arra is futot ta neki, hogy 
hónaponta egyszer elmenjen 
egy palackozott italokat áru-
sító üzletbe és ott megvásá-
roljon két üveg (1,4 liter) 
rendkívül rossz minőségű 
bort . A két üveg ipari bort 
azután elvitte lakásra — 
mintegy nőt — és összefe-
küdt velük. Gyors félórák 
alatt pusztította el őket, és 
így. másnapra megvolt a 
program: a másnaposság. 

Tedás nem érezte magát 
elhanyagoltnak sem elha-

— kiszöktetés az irodalomból — 
gyatottnak, még magánya 
miatt sem szomorkodott . 
N e m érezte, hogy sorsa hi-
bás lenne. Ki nem állhatta 
azokat az embereket, akik 
mindent mindenkor hibás-
nak tartanak. Néha megállí-
tották részegek az utcán, és 
arról meséltek neki (hol or-
dítottak a fülébe, hol csak 
sokat sejtetóen morogtak), 
hogy ez egy hibás világ, hi-
bás ország, hibás utca. Tedás 
zsákutcában lakott, de nem 
értette, hogy ettől, hogy 
nincs az utcának, az utcájá-
nak két kijárata, ettől miért 
lenne hibás. 

Tedás évek óta egy szö-
késre készült. Egy nagy rim-
baudi szökésre. Ezt készít-
gette elő magányában, ebben 
a televíziós magányban. Per-
sze nem a sertésmájkrém be-
szerzése és a zoknik pako-
lása tartott ennyi ideig, ha-
nem az, hogy elkészüljön a 
művel. Az ő saját nagy mű-
vével. N e m kiábrándultság-
ból akart szökni, ó a szöké-
sért magáért akart meg-
szökni. Már csak a művet 
kellett volna maga után 
hagynia ebben a városban és 
mehetett. 

Egyszer hallott egy em-
berről, akinek szöknie kel-
lett az országából valami-
lyen okból. Minden bizony-
nyal élet-halál ügy volt. 
Vagy nem. Mindenesetre a 
vonat indulása előtt pillana-
tokkal eszébe jutott, hogy 
szállodai szobájában hagyta 
egyik befejezeden versét. 
Visszafordult a szálloda felé, 
és a vonat nélküle érkezett 
meg egy másik országba. A 
verset sohasem fejezte be. 

Egy elbaszott szökés. 
Nincs közöm hozzá — gon-
dolta magában Tedás. Az én 
vonatom megvár. Az én ver-
sem nem marad félkész álla-
potban. Kész lesz, mint a 
töltött káposzta. 

Tedásunknak volt egy 
kedves szórakozása. Ponto-
sabban ez inkább a magá-
nyának volt a szórakozása: 
az önkielégítés. Büszke volt 
magányára. Tudta, hogy 
csakis ez a magány tudja 
megszülni a nagy művét. 
Nagyon akarta a művet és 
ezért vállalta büszkén a ma-
gányt. Szerette Hajnóczy 
dedikálását Mészöly Miklós 
könyvébe: „... hogy a ma-
gány valamiféle érdemrend 
lehet, csak nem közlik, miért 

tűzik a mellre." Minden 
napját az a tudat tette elvisel-
hetővé, hogy talán pont 
azon a napon születik meg a 
műve. Vagy talán a rákövet-
kezőn. 

Úgy érezte, hogy van ér-
telme élni. (Márpedig Ca-
mus szerint ez a filozófia 
legfontosabb kérdése, már-
mint, hogy érdemes leélni az 
életet vagy sem. A többi — 
pl. hogy a tudatnak hány 
rétege van — huszadrangú 
kérdés. És Tedás választ 
adott a filozófia alapkérdé-
sére, még ha ezt ó nem is 
tudta. Bár ki tudja? Az egyik 
barátom szerint az ilyen vá-
rosokban, mint amilyenben 
Tedás is lakott, előbb vagy 
utóbb mindenkiből filozó-
fus lesz.) 

Tedás minden napjának 
szinte azonos volt a forgató-
könyve. Ez volt a várakozás 
forgatókönyve. Ha akkor is-
mertem volna, biztos Tedás 
Estragonnak csúfoltam 
volna a szemébe, de ma már 
nem szívesen gúnyolódnék 
ezen a szomorú történeten. 
A várakozás forgatókönyve 
a következően festett: kelés, 
kifli, tévé, fekvés, önkielégí-
tés, kifli, lefekvés. Még le-
fekvés előtt kitette a nap 
hosszú, döcögős mondata 

után a kötőjelet, hogy az-
után a holnap mondata a sor 
elején kezdjen újra döcögni. 
De tudta, hogy a lap alján 
nagybetűs csattanónak kell 
lenni, ami után már nem kell 
kötőjelet tenni. Ezután már 
csak a szökés van, de az egy 
másik tiszta, fehér lapon. 

Szerette ezt a gondolatot. 
Tedás azonban egy nap 

nem bírta tovább a várako-
zást. Feladta. Megragadott 
két kiflit és a fürdőnadrágját 
és lement a strandra. Leült az 
egyik büfé kerthelyiségébe 
és sört, cigarettát vásárolt. A 
nőket figyelte unottan és 
szemtelenül, akik bikinivel 
takarva mutogatták unottan 
és szemtelenül napbarnított 
bájaikat. A megingás pilla-
natai voltak ezek. 

Cigarettázott. Ahogy 
nézte a kezében füstölgő ci-
garettát, tekintete hirtelen 
egy tenyerén lévő, kis gu-
móra lett figyelmes. Nyug-
talanító, megborzongató ér-
zés kerítette hatalmába. Ez 
valami betegség lesz — gon-
dolta magában Tedás tanács-
talanul. N e m bírt tovább a 
kerthelyiségben maradni. 
Elindult haza, ki a strandról, 
a villamoson már toporgott , 
a zsákutca elején már teljes 
erejéből rohant. O t thon az-

Gránitz Zoltán rajza 

tán képtelen volt betartani a 
forgatókönyvét: nem aludt, 
nem evett, csak figyelte a 
gumót a tenyerén. így ment 
ez hosszú napokig, míg 
megfigyelte, hogy a gumó 
lassanként, de minden kétsé-
get kizáróan növekszik a te-
nyerén. 

Tedás tenyerét hónapok 
múlva beborította egy fél-
gömb alakú képződmény. 
Minden pillanatát lefoglalta 
ez a nyugtalanító, pezsgő, de 
mindenképpen reménykeltő 
jelenség. 

Míg egy nap rájött . 
Sokat, annál is többet 

törte a fejét rajta, de rájött a 
megoldásra. Úgy volt, aho-
gyan ő azt előzőleg elgon-
dolta. A magány szüli meg a 
nagy művet. A magány pó t -
cselekvése, az önkielégítés 
folytán teherbe ejtette saját 
tenyerét. Tedás ilyenformán 
egyszerre lett apa és anya. 
Mint Hamvas Béla fái, olyan 
kétneművé vált egyszerre. 
„A fa a hermafrodita ellen-
téte, a hermafrodita a rosz-
szul, a fa a jól megoldott és 
feloldott kétneműség: a há-
zasság." Tedásban is egy 
ilyen házasság jött létre, 
mert e nélkül a meg- és felol-
dott kétneműsége nem jöhe-
tett volna létre műve, nem 
kezdődhetett el szökése. 

Tedás szinte euphorikus 
állapotba került, miután ész-
revette, hogy mozog a ki-
csike. Mozog a mű. Mozgás-
ban volt tehát. És mégis mo-
zog a föld — ujjongott Te-
dás, s tegyük hozzá nem ok 
nélkül. Most már csak egy-
valami nyugtalanította, 
mégpedig az, hogy vajon mi 
lehet a szüleménye. Elké-
pesztően kíváncsi volt saját 
művére, ami azt hiszem tel-
jesen érthető volt, ennyi évi 
meddő várakozás eredmé-
nyét várta. 

Gyakorlati kétségei is vol-
tak: hogyan fogja világra 
hozni művét? Orvosi köny-
veket bogarászott a könyv-
tárban, nem sok eredmény-
nyel, mert a szakirodalom-
ban semmilyen hasonló 
esetre nem talált. Végül arra 
az elhatározásra jutott , hogy 
lehet, hogy hülyeség, de ő 
megvárja a kilenc hónapot. 
Biztos, ami biztos. N e m volt 
abban a helyzetben, hogy 
könnyelműen kockáztatha-
tott volna. 

Tedás a strandi felfedezés 
után pontosan kilenc hó-
napra nekifogott a császár-
metszésnek. Egy sterilizált, 
pengeéles konyhai késsel be-
lehasított a hólyagba. Így 
egy rés keletkezett. Szenve-
dett, nyüszített, üvöltött. 

És akkor megpillantotta 
nagy művét. Gogol feje volt. 
A fejen akkora orr volt, ami-
lyeneket csak zsidókat ábrá-
zoló, eléggé ízléstelen kari-
katúrákon láthatunk. A fe-
jen kétoldalt apró szárnyacs-
kák csüngtek. 

Tedás sírni kezdett a bol-
dogságtól: 

„Az enyém, a magá-
nyomé, mi csináltuk. Szép. 
Mert az én művemnek szép-
nek kell lenni." 

Megvolt tehát a mű. Tedás 
bekötözte a kezét és órákig 
csodálta a szépet. Az apa és 
az anya alkotásban feloldott 
csodálata volt ez. Tedás és 
magánya alkotásban megol-
dot t büszkesége ugyanak-
kor. Á m egy pillanatban az 
alkotás arcára torz vigyor ü k 
ki, csapdosni kezdett szár-
nyaival és lassan felemelke-
dett Tedás kezéről. Majd ki-
repült az ablakon és eltűnt a 
felhők közöt t . 

Tedás dühöngött . Fél 
őrült módjára csapkodta a 
falhoz a székeket, a televízi-
ójába egy dinnyét hajított , a 
szekrényeket felborigatta. 
Miután mindent tönkretett a 
lakásban, leült a szoba köze-
pére, kicsit megnyugodni 
próbált, higgadtan gondol-
kozni. 

J ó , akkor most mű nél-
kül szökök meg. Azért szö-
kök meg, mert nincs mű-
vem" — suttogta maga elé 
Tedás, ahogy ült az egyik 
szekrény romjain, s közben 
köpködte a dinnyemagokat, 
s bányászta az újabb ép 
dinnyedarabokat a tévéből. 

Tedás kiment az utcára. 
Este volt, sötét. Ven két 
üveg ipari bort és egy padon 
összefeküdt velük, mintegy 
nóvel, s mind elpusztította. 

Aztán megállította az em-
bereket a sötét utcán és ré-
szegen a fülükbe súgta, hogy 
„ez egy hibás világ, hibás 
ország, hibás utca". És hoz-
zátette még halkabban, 
hogy: „mert ez egy zsákut-
ca, innen csak elrepülni le-
het, elszökni nem." 

1993. július 
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Simó Márton 
F i f i é s B u b u 

Vannak nagy családi események, amikor a legszéle-
sebb, a közeli és a távoli rokonság sereglik össze 

i. Ilyen alkalom lehet egy esküvő is. Az esküvő 
Ir mivel kétoldalú a közeledés, jórészt ismeret-

[ is egymás közelébe kerülnek, olyanok, akik 
addig teljesen más mikrovilágokban tengették vagy élték 
méltósággá] a földi pályát. 

Mondjuk azt, hogy a Dunántúlon vagyunk, a sokat 
sóvárgott Európa kapujában, oly távol és mégis oly közel 
a sógorhoz (Osterreich), s minden szép: kis falvak 

i szelíd dombok hajlataiban, templomtornyok 
ki az élénkpiros fedelű házak közül, sejte-

nek a dús fürtű szőlőket hordozó borvidékek, a nektáros 
gyümölcstől roskadó barackfák, almafák vagy a szilva-
fák... Olyan otthonos, olyan meghitt minden, hogy már 
d s ö benyomásra azt véli az ember, hogy évek óta ismeri 
ezt a tájat, hogy tulajdonképpen már járt erre, csak nem 
emlékszik arra. hogy mikor, (déjavu?) 

Belépve az ünnep házába aztán feltárul a tér, amely-
ben a családok élnek itt. Hatalmas hall, márványpadló, 
pálmákT flancos növények, ebédlő, galéria, néhány 
fürdőszoba, manzárd, egyedi bútorok. Mintha polgári 
tökéllyel és gyakorlatiasan rendezték volna be a házat. 

Ekkor előszalad egy pincsi, vagyis a Bubu, ez a már-
már családtagnak számító fogatlan, rusnya vakarcs és 
bdenyal az ember ételébe, italába. A kedvenc — 

—, nem szabad neki csontot adni. Közben 
hogy a házőrző eb, a kuvasz (Tisza) ugatása 

dővög vissza a falakról, s a belépni készülő észbontóan 
myonqa a csengőt. Elhallgattatják a dögöt, aki mielőtt 
hátrasomfordálna kuckójába, beleszimatol az idegen 
nadrágjába és elraktározza a szagot. 

És egy pohár márkás whisky elfogyasztása után bűz-
kezd valami, hiszen észreveszi az ember a falon 

képeket (dinnyeszeleteket, szőlőfürtöket, macs-
kákat. vagy hatodrendű tudással megfestett tájakat 
ábrázolnak). Ilyenkor még inni kellene vigasztalásként 
abból a kurva drága piából, ha már van, de hiába, csak 
vimjako* (Made in Zrenjanin, 150 Ft a lengyelen) látni, s 
a nagy literes üvegben talán törkölyt. A fenébe, akkor rá 
kdl gyújtani. S az ember megkérdezi a ház urától, hogy 
talál e hamuzót, mire a kackiás bajuszú magyar ember 
ont: kint. 

A dohányosok valóban kiszorultak, vendégjogon. 
Egy másik vidéken, egy másik időben, emlékszik, 

vagy csupán téved az ember(?), amikor jöttek a pestiek, 
egy kondorfarkú süldő (akár kölcsönpénzből is!) s a 
csócényakú kakas pályája is véget ért, hogy a vendégek 
előtt üdvözülhessen meg az asztalon... Ezekre gondol az 
ember, a kikeményített fehér lepedőkre, a lábvízre, a 
vendégért duruzsoló dobkályhára és szívja a füstöt 
keserű lélekkel, majd szólna valakihez, ha éppen is-
merne valakit vagy témája lenne. Minden kísérlet ku-
daarc: BMW-kről folyik a duma, pénzről, amelyet nem 
könnyű megkeresni, de ezek a milliók, legalábbis e 
környezetben, úgy lebegnek, mint reggeli párnapasko-
láskor a néhai nagyanyák keze körül a leheletfinom 

Aztán kerül egy felvidéki ember, aki valamiért 
s lesz egyből Krasznahorka és Hargita. Száll a 

dal. keservesen, tele tüdőkből és lepattogzik a közel álló 
arcokról... 

S az ember egyre feszültebb, érzi, hogy zubog benne a 
vér, s a kurva életbe, szeretne már odamondani valamit 
ezeknek. De jön a vacsora: nagy húsok zsírban, csípős 
lében úszkálva a konyhai giccs látszatát keltik, s ilyenkor 
eiosziváTDg az emlékek mélyéről egy-egy régi fuszulyka 
vagy krumplileves kellemes illata. 

A fogások között még meg kell hallgatni egy előadást 
Fifirol. aki szintén pincsi az istenadta, de nem akármi-
lyen kelet-európai, pusztai pincsi, de nem ám, hanem 

i a londoni cityben él, bizony, és vegetáriánus, 
már szintén öreg és azt mondta az orvosa, hogy 

düétáztatni kell, s a Dezső minden héten elmegy és külön 
bevásárol számára..., igen, képzeljétek el, hallható egy 
olyan hangon, amely fellengzősen keveri az angol kiej-
tést a dunántúli tájnyelwel. 

S az ember még inkább feszül, főleg, amikor azt is 
nnegtudjja, hogy a hölgy, a brit asszony, Borika, tulajdon-
képpen nem is beszéli a sziget nyelvét, s még néha most is 
eltéved, in London. 

Ezt nem lehet kibírni, gondolja ekkor az ember és 
hátramegy az udvar végébe, a dohányosok gettójába, 
ahol harsog a csipkés kombiné. Félig szívja a cigit és 
eltapossa tüntetően a kövér csikket a műkőkockán, és 
veszavánszorog a hallba. 

— Egyébkent én tőletek tanultam meg magyarul 
beszélni. I.uígikám —, hallja az ember a másik hölgytől, 
aki a csík somlyói Szűz rokolyája mellett látta meg a 
napvilágot és éhe le élete első ötven esztendejét ártatlan 
tudatlanságban, nyelvtelenül. 

Ezzel vége, itt kell hagyni ezt a kócerájt, le kell innen 
lépni, feltűnés nélkül, gondolja az ember, és már indul. 

Arccal keletnek, langyos szellőben az országúton, az 
i melege, mint egy kedves vacsora melege száll és 
i lépéssel egyre közelebbi, egyre létezőbb. 

Isten veletek? 

Caj Westerberg: 

Nincs semmilyen magyarázat, 
te csak 
ura 
akarsz lenni napjaidnak, az életnek. 
De ha a napok és az élet 
nem akarják. 
Mindenütt látok 
fényeket és homályt és elfelejteném 
a látás fáradságos formáit. 

Kitárulni 
úgy ahogy 
szép a szó. 
Úgy ahogy a hóesés most 
birtokba veszi a várost 
és letörli 
a szigort és a bánatot. 
Nem tudom nem észrevenni 
a szemek csodáját. A tekintet 
mint folyó 
árad ebben a városban. 

Megbűvölten 
a gyermekkor villamosai. 
Zöldessárgák, és én 
kívül 
mint a hulló hó. 

És mikor eljön a bánat 
ahogy megnyílik 
a feneketlen kút, és 
átsuhan rajtad a sikoltó néma. 
De amikor az arcok olyanok 
mint a nyáréjszakai Helsinki reggel ötkor 
az ötvenes években, és bár 
ő a valóság mondatait mondja 
mégis mindig van egy hang, 
megtört hang és tekintet, 
a szobák végtelenje. 

Nem mondanék semmit, 
hogy halljam a 
szavak lépteit. 

Olyan hatalmas súlyos ajtó pihen rajta 
hogyan tudnám kinyitni. 

Amit írok, 
az az igazság, 
nem tudom másképp látni. 

Mindenben látszik 
hogyan nézem. 
És nézem hogyan látsz te más szemmel 
ahogy én nem. 
Ezért nem unok meghallgatni semmit 
amit nem mondasz. 

gyász 

virágzó almák alatt 

de ez azt jelenti 
hogy az ember másoktól lehetetlent követel, követel 
nem pedig elfogadja 
az egyetlen lehetségest 
igen és szeretnék ide több eget 
és házfalat, járókelőket, világos 
ablakokat, amelyekben látszanak 
a zöld növény-csillárok, ez a 
szecesszió, és az a perc 
mikor 
semmit sem szólva 
sehogy sem nézve 
alig láthatóan 
örökre mulandóan 

van költészet 
amely körömszakadtáig 
védelmezi 
építi az erődöt 
aztán olyan 
amelyik jobban érzi magát 
itt ott 

állítólag annyira önelégült 
hogy a verés sem 
érinti meg igazán 

nézem az évtizedek 
gyorsuló vakulását 
pellinent olvasok 
hallgatom bachot 
a gyerekkor illata 
a lélek szobájába 
nyíló ajtó 

így egymásnak adattunk 
>ly nagy a mi gyámoltalanságunk hogy ez 

elszakító tilalom 

úgy beszél mint isten 
és én akarok 
és elmegyek 

benne minden lépés minden pillantás 
ahogy itt jár követi ariadne fonalát nem tér le 
az útról 
a gép nyomai gurulnak kegyetlenek nyöszörögnek , 
dala 
alatt 

isten a mi örömünk és bánatunk 
szent minden ami ellen védekezünk 

II 

Nincsen kedve aludni menni. 
Mintha ez lenne az egyetlen éj. 
Mintha a csillagok 
aztán kialudnának. 

fél a saját szavaitól 
mint a jóslatoktól 

Robbanó fény 
egyetlen akkordban. 
Az ifjúság hídja. 

Csak úgy 
nem sikerül 
kimondani. 
A szeretet, 
ölébe zár 
mint a gyász. 

Gyorsaság 
a nyírfakorona 
ágainak mozgásában, 
és hirtelen a csatornák és az ágyneműk 
teleszórva magokkal 

hogy fényként 
látszódjon a vízben 
az eltelt és jövendő napok 
végtelenje, nézem 
ahogy 
jársz-kelsz 

ne kérj ne tilts 
az emberek találkozásaiban törvény van 
hatalmasabb nálunk 

a víz fölött zöld lanka 
nem sejtett szöglete ennek a városnak, 
annak az ősznek 

boldogtalan gyámoltalan erőtlen minotaurusz 
csontokat és nyálkát és húst nyel 
egyetlen lélek sem látszik 
kivéve picasso lányát, aki 
testében különleges szépség 
arcán béke 
kezében fény és virágok 
mikor krisztus a létrán mászik 

Lehetetlen Idő, 
mikor a fákat nézem, 
amik ugyanolyanok voltak 
minden időmben, 
és egyetlen pillanatban 
emlékszem a zöld fenyőkre 
évtizedekkel ezelőtt. 

Fordították: Kovács Ottilia 
Nagy Beáta 

Hegyi Füstös I Á S Z I Ó rajza 

\z SZEGEDI EGYETEM 5 



A sérelmekre fátylat borítva 
képesek élni 

Tanulmányút Libanonban — háború után 
Magyarország egyharmadát kitevő ország a Földközi-tenger keleti partján Libanon. Egykor 

virágzó kereskedelem, turizmus, pénzügyi pezsgés jellemezte. Ma úgy tűnik, tizenhét év 
háborúskodás után béke van. Ebben az országban járt augusztus végén dr. J . Nagy László 
egyetemi tanár, valamint Bajusz János és Pintér Miklós negyedéves joghallgatók. Tapasztalataik-
ról, élményeikről meséltek: 

— A nyarat sokfelé eltöltheti 
az ember kellemes körülmé-
nyek között. Mégis a világnak 
egy kényelmetlenebb helyét vá-
lasztották. Honnan az ötlet, 
hogy Libanonba utazzanak? 

B. J . — Az utazás egy be-
szélgetés közben felvetődött 
ötletből indult. Korábban is ér-
dekelt bennünket a térség 
problémája, s mint negyedéves 
joghallgatók arra is gondol-
tunk, hogy talán ebből a témá-
ból kellene szakdolgoznunk. 

— Egy háborúból éppen csak 
kilábaló országban mit véltek 
vonzónak? Mire voltatok kí-
váncsiak? 

P. M. — Konkrétan arra, 
milyen állapotok uralkodnak a 
tényleges fegyveres konfliktus 
lezárása óta. Libanon állami 
berendezkedése elég sajátos, 
állami konfesszionalizmusként 
működik. Ennek lényege, hogy 
a fóbb állami tisztségeket a kü-
lönböző vallási felekezetek 
megfelelő arány szerint osztják 
meg. A köztársasági elnök min-
dig maranita keresztény, a par-
lament elnöke siita-mohame-
dán, a miniszterelnök pedig 
szunita-mohamedán. A tör-
vényhozás mandátumai is esze-
rint oszlanak meg. Látni akar-
tuk, hogy ez jelenleg miként 
működik, s egyáltalán hogyan 
élhetnek ma a libanoni embe-
rek. 

Dr. J . N. L. — Lényegesnek 
tartottuk, hogy az utca emberé-
vel beszélgethessünk, mert ez 
semmilyen tanulással nem pó-
tolható. Ez a túra azt is bizo-
nyítja, hogy nemcsak bulizni 
érdemes külföldön, hanem egy 
tanult szakterület ismereteit 
bővíteni is. 

— Minden utazásnál döntő 
az első benyomás. Mit éreztek 
amikor először libanoni földre 
értek? 

B. J . — Damaszkuszból 
busszal érkeztünk meg Kelet-
Bejrútba, és az első benyomás 
megdöbbentő volt. Teljesen 
más egy szétlőtt ház a tévén 
keresztül, mint a valóságban. 
Egy-két épület annyira szét van 
lőve, hogy már a lepotyogott 
köveket is szétaprózták a löve-
dékek. Mégis a legmegdöbben-
tőbb, hogy mindezek ellenére 
ezekben a házakban élnek az 
emberek. Ahol egy kis lyuk 
van, oda beköltöznek, nem tö-
rődve azzal, hogy esetleg a fe-
jükre dőlhet az egész. 

P . M. — A városnak csak 
egy része van nagyon szétlőve, 
egy másik része kevésbé, míg 
van egy kis terület, ahol már 
folynak az újjáépítési munkák. 
De ezzel azért nem kapkod-
nak, kivárnak, nehogy felesle-
gesen fektessenek be. Érdekes 
volt, hogy a tengerparti épüle-
teknek csak az alsó szintjeit 

újították fel, mivel a felső szin-
tek egy esetleges tengeri táma-
dásnak jobban ki vannak téve. 

— Érezhető másból is, hogy 
abban a városban nem is olyan 
régen még dörögtek a fegyve-
rek? 

Dr. J . N. L. — Éppen ami-
kor kint jártunk, akkor fogadta 
el a parlament az idei költség-
vetést. Ennek közel ötven szá-
zaléka különböző módon, de a 
fegyveres testületekre jut. Ér-
ződik, hogy az államrend csak 
így tartható fenn. A kisebb 
fegyveres csoportokat ugyan 
felszámolták, de sose lehet 
tudni, hogy ki ránt fegyvert. 
Minden utcasarkon, minden 
hivatal elótt ott állnak a fel-

szétlótt városban? Lehet még a 
Közel-Kelet Svájca Libanon-
ból? 

P. M. — Romokból, romok 
között ugyanúgy járnak dol-
gozni, mint más városokban, 
bár sokuknál a munka egyet 
jelent a kereskedéssel. Való-
ban lehet még Svájc az ország-
ból, mert szinte minden máso-
dik házban valamilyen bank 
működik. Olyan országok pén-
zét forgatják mint Kuvait, 
Szaúd-Arábia. Közvetítő sze-
repet töltenek be Európa és a 
Közel-Kelet között. 

Dr. J . N. L. — Az élet azért 
annyira még nem indult meg. 
Ezt bizonyítja egy kintjártunk-
kor megjelent miniszteri rende-

fegyverzett katonák harckocsi-
jaikkal. Azt hiszem, csak elret-
tentésként, mert egyébként 
elég barátságosak voltak. 

B. J . — A városban még 
mindig léteznek az ellenőrző 
pontok, ahol szíriai és libanoni 
katonák posztolnak. Különb-
séget csak a fegyverzetük alap-
ján lehet tenni, a szíreknél 
orosz, a libanoniaknál amerikai 
fegyverek vannak. Nem ellen-
őriznek mindenkit, de azért a 
taxis lassít ezeknél a pontok-
nál. 

— Maguk az emberek ho-
gyan viselik ezt a meglehetősen 
átmeneti állapotot? 

B. J . — Ebben a térségben 
mindig nagyon sokféle vallású 
és mentalitású ember élt 
együtt, és akármilyen furcsán is 
hangzik, kialakult a tolerancia. 
Pédául beszélgettünk egy taxis-
sal, aki Dél-Libanonban élt, 
ötszáz méterre az izraeli állá-
soktól. El kellett onnan jönnie 
családostól. Kérdeztük, hogy 
mi a véleménye az izraeliekről, 
s mindenféle ellenszenv nélkül, 
természetesen mondta, hogy 
ha ók nem csinálnak rosszat, 
akkor az izraeliek sem. 

Dr. J . N. L. - Valóban 
nagyon toleráns nép. Nem 
érezhető, hogy egymás vallási 
hovatartozásával lennének el-
foglalva. Úgy éreztük, hogy a 
köztük lévő feszültségeket in-
kább kívülről szították. 

— A hétköznapjaikat hogyan 
élik áz emberek ebben a sok-
színű vallási környezetben, egy 

Hol tart 
a lektorátusi nyelvoktatás? 

„A hallgatók ráébredtek arra, hogy a korábbi lektorátusi nyelvoktatási rendszer nekik 
nem megfelelő" — mondja dr. Fábricz Károly, a J A T E Nyelvi Lektorátusának vezetője. 
Ezzel összhangban változtak a nyelvi képzés feltételei és követelményei is.' 

A nem nyelvszakos, nap-
pali tagozatos hallgatók 
nyelvtanulási lehetőségei ma 
igen szűkre szabottak. A 
nyelviskolák, illetve a magán-
órák egyre iiJitfbb csak elvileg 
kínálnak megoldást. A nyelv-
iskolák sorra tönkremennek 
(nem mind, de ez az általános 
folyamat), a magánórák pe-
dig többségükben megfizet-
hetetlenek. A hallgatóknak 
azonban valamilyen nyelvok-
tatási módot találniuk kell, 
mert ha nem rendelkeznek 
legalább két nyelvvizsgával, 
akkor nem tudnak eleget 
tenni a diplomához jutás kö-
vetelményeinek. Ezen köve-
telmények a korábbi, túl me-
revnek ítélt rendelethez ké-
pest megfelelőbbnek tűnnek 
a hallgatók számára. Míg ko-
rábban tehát feltételül szab-
ták egy felsőfokú vagy egy 
közép- és egy alapfokú nyelv-
vizsga megszerzését. 1993 
szeptemberétől a követel-
mény módosult. Az alapfokú 
nyelvvizsga helyett a lektorá-
tuson adott nyelvórák vala-
melyikén két félévet végig-
hallgat a diák. így érthető, 
hogy a diákok számára a lek-

torátusi nyelvoktatás igény-
bevétele a legkézenfekvőbb. 

A lektorátusi nyelvoktatási 
rendszer az újonnan hozott 
rendelethez képest is válto-
zott. 

Egyrészt az alapfokú nyelv-
vizsga „kiváltására" többféle 
nyelvtanfolyam indult. Mivel 
itt minimális követelmény-
ként két félév végighallgatása 
kötelező, a diákok érdeklő-
dése a képzés iránt igen nagy. 
Persze, ne a korábbról ismert, 
nehézkes és lassú lektorátusi 
nyelvórákra gondoljunk! Ez 
alapjaiban más. A megjelenés 
az órákon kötelező, kimara-
dások esetén nincs félévi, év 
végi aláírás. Másik előnye a 
képzésnek az, hogy ingyenes: 
ezt a Progress Nyelviskola te-
szi lehetővé, amely oktatókat 
biztosít a lektorátus számára. 

Az induláskor voltak gon-
dok is, mert ha például valaki 
a telített létszám miatt kima-
radt egy csoportból, az már 
csak azt választhatta, ami ma-
radt. 

A lektorátusi nyelvoktatás 
másik új formája a szaknyelvi 
képzés. Lényege az, hogy ha a 

hallgató valamilyen nyelvből 
már legalább középfokú 
nyelvvizsgát tett, akkor ebből 
szaknyelvi kurzuson vehet 
részt. A képzés jelenleg csak 
csírájában létezik, de olyan 
fontos szakokon folyna, mint 
a biológia, vegyészet, számí-
tástechnika, közgazdaságtan, 
szociológia és a kör természe-
tesen bővülhet például a jog 
területére is. A lektorátus ter-
vei szerint a rendszer kifutása 
1995/96-ra várható. 

Az oktatás itt is ingyenes. 
A tanárok képzését külföldi 
tanulmányutak kapcsán olda-
nák meg, amelyet a FEFA 
(Felsőoktatási Fejlesztési 
Alap) támogat. A szaknyelvi 
kurzus nagy előnye lenne az 
is, ha — a tervek alapján — 
bizonyítványt adna a hallga-
tóknak. 

Ha a hallgatók valóban rá-
ébredtek, hogy ez az ígérete-
sen színvonalas nyelvoktatási 
rendszer nekik megfelelő, ak-
kor jövőbeni munkájukat ta-
lán kevesebb tolmáccsal és 
nagyobb felkészültséggel tud-
ják majd végezni. 

- t e -

let, amely felszólítja a hivatal-
nokokat, hogy attól kezdve na-
ponta jelenjenek meg munka-
helyükön. 

— Nevezhető demokráciá-
nak az, ami Libanonban van? 

Dr. J . N. L. — Más mércé-
vel, de tulajdonképpen igen. 
Libanon mindig elég liberális 
ország volt, és most is az. Több 
párt működik, a parlamentben 
a szélsőséges pártok is ott van-
nak. Rengeteg és színes a sajtó-
juk, bárki lapot alapíthat. Sen-
kit nem üldöznek a nézetei mi-
att. 

B. J . - Fátylat borítva a 
múltra él az az ország. Senki 
nem foglalkozik azzal, hogy ki 
miért lótt vagy bombázott. Su-
gárzott róluk az optimizmus, 
hogy az elmúlt tizenhét évet el 
kellene felejteni, s újra kell 
kezdeni, felvirágoztatni az or-
szágot. 

— Egy ugyanilyen veszélyek-
től terhes térségből nézve, mi az 
út legnagyobb tapasztalata? 

B. J . — A tolerancia mellett 
a legfontosabb, amit nekünk is 
meg kellene tanulnunk, az a 
következő: megmutatták, aka-
ratukon kívül, hogy különböző 
kultúrájú és civilizációjú embe-
rek, egy mindenkinek csak 
veszteséget okozó háború 
után, a sérelmeket félretéve, 
egymás mellett tudnak élni. De 
ez Libanonban így van talán 
több ezer éve. 

— bajnai — 

Test of English as a Foreign Language 
(TOEFL) 

Külföldi oktatási intézményben való to-
vábbtanuláshoz elengedhetetlen az adott or-
szág nyelvének megfelelő ismerete, s e tudás 
nemzetközileg is elfogadott mércével történő 
bizonyítása. Az amerikai egyetemek és 
college-ok a nem angol anyanyelvű felvételi-
zőktől a TOEFL-vizsga letételét követelik 
meg. A kétórás, írásbeli vizsga során olyan 
feleletválasztásos tesztet kell kitölteni, amely 
méri az amerikai angol nyelv hallás utáni 
megértését, a nyelvtani szerkezetek és kifeje-
zések helyes felismerését, a szókincs nagyságát 
és összefüggő írott szöveg értelmezésének ké-
pességét. Meghatározott vizsganapokon ezt a 
vizsgát kiegészíti a Test of Written English 
(TWE), ahol a jelölt egy esszével adhatja 
bizonyságát annak, hogy képes harminc perc 
alatt egy témát gondolatgazdagon és nyelvileg 
helyesen kifejteni. 

Az amerikai intézmények által felvételi 
ponthatárként megjelölt pontszámok nagyon 
különbözőek lehetnek. Az érték függvénye az 
intézményben folyó oktatás színvonalának, a 
tanulmányi szakterületnek, a tanulmányi 
szintnek, illetve annak, hogy a felvételizőnek 
szándékában áll-e elnyerni az intézmény 
anyagi támogatását. Általánosnak tekinthető 
azonban az, hogy a 600 feletti pontszám kiváló, 
a 400 alatti nagyon gyenge teljesítményt jelöl. 

A TOEFL-vizsga alapvetően az észak-
amerikai (USA, Canada) felsőfokú intézmé-
nyekben való továbbtanuláshoz, kutatáshoz 
és a különféle pályázatok benyújtásához 
szükséges nemzetközi minősítő vizsgák 
egyike, de eredménye Magyarországon is 
honosítható. Az elért pontszámtól függően és 
a kiegészítő szóbeli vizsgával egyenértékűvé 
tehető a magyar állami nyelvvizsga valamely 
szintjével. 

A TOEFL-vizsgához a jelentkezési lapot a 
TOEFL Bulletin of Information tartalmazza, 
amely a vizsgaidőpontok, a vizsgahelyek, a 
jelentkezés módjának és mintakérdések is-
mertetésén kívül még számos fontos tudniva-
lóról nyújt tájékoztatást. 

1991-tól a CITO (az Educational Testing 
Service európai tagozata) és az Egyetemi 
Könyvtár keretén belül működő Amerikai 
Felsőoktatási Információs Központ által kö-
tött szerződés eredményeként Szegeden is 
van vizsgát lebonyolító TOEFL Test Center. 

Az 1993/94-es tesztévre négy időpontot 
kaptunk: 1993. november 20., 1994. február 
12., 1994. április 16., 1994. május 14. Az 
Információs Központ a vizsgára vonatkozó 
információkkal és a Bulletinekkel az érdeklő-
dők rendelkezésére áll. 

Pályázati felhívás 
A JATE Állam- és Jogtudo-

mányi Kar polgári jogi is polgári 
eljárásjogi tanszéke pályázatot 
hirdet tanársegédi állás betölté-
sére. 

Pályázhatnak mindazok, akik 
állam, és jogtudományi oklevél-
lel rendelkeznek, vagy azt legké-
sőbb 1994. január 31-éig meg-
szerzik, és vonzalmat éreznek az 
egyetemi oktatói pálya iránt. A 
kinevezendő tanársegéd feladata 
elsősorban gyakorlatok vezetése 
polgári jogból és társasági jog-
ból, valamint részt venni a tan-

\^szék oktató-nevelő munkájában. 

Az állás csak főállásban tölt-
hető be. 

A kinevezés a felsőoktatási 
törvény szerint határozott időre 
szól. 

Bérezés a hatályos rendelkezé-
sek szerint. 

Nyelvvizsga-bizonyítvány nem 
pályázati feltétel, de a nyelvisme-
rettel rendelkezők a pályázat el-
bírálása során előnyben részesül-
nek. Ugyancsak előnyt élveznek 
azok a pályázók, akik korábban 
már részt vettek a Tudományos 
Diákkör munkájában, és ott ér-
tékelhető eredményt értek el. 

A pályázat benyújtási határ-
ideje: 1993. november 15. 

A pályázatot a JATE Állam-
és Jogtudományi Kar polgári 
jogi és polgári eljárásjogi tanszé-
kére kell benyújtani. A pályázat-
hoz kézzel irt önéletrajzot kell 
csatolni. 

Minden pályázó 1993. decem-
ber 1-jéig választ fog kapni pá-
lyázatának sorsáról. 

Dr. Besenyei Lajos 
tanszékvezető, 

egyetemi docens 
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Október végén lejár a hiva-
talban lévő Hallgatói Önkor-
mányzat mandátuma, és az ese-
dékes választások után átadja 
helyét az újonnan megválasz-
tott testületnek. A választás le-
bonyolításáról, a következő 
néhány hét tudnivalóiról kér-
deztük Majó Zoltánt, a HÖK 
irodavezetőjét. 

Mint elmondta, az új képvi-
selők november elsején lépnek 
hivatalba. Személyükre októ-
ber 11-e és 20-a között lehet 
javaslatokat tenni, a dékáni hi-
vatalokban elhelyezett urnák-
ban. A szavazócédulákra csak 
azoknak a neve kerülhet fel, 
akik elfogadják a jelölést. Ezt a 
dékáni hivatalok, illetve a 
HÖK iroda tisztázza az indulni 
szándékozókkal. Ebből tavaly 
is kellemetlenségek adódtak, 
ezért nem ártana olyan szemé-
lyekre javaslatot tenni, akik ezt 
vállalják. 

Attól a pillanattól kezdve, 
hogy valaki elfogadta a jelölé-
sét, megkezdheti a kampányt, 
amelynek időszaka október 22-

T T * H A I 7 ' 1 A . ' Újra HOK-valasztas 
ig tart. Ezért előnyt jelenthet, 
ha a jelöltek minél előbb sze-
mélyesen jelzik, hogy valóban 
indulni kívánnak a választáson. 
A Hallgatói Önkormányzat 
irodája az indulók rendelkezé-
sére bocsátja technikai beren-
dezéseit, azonban anyagi támo-
gatást senkinek sem nyújthat. 
A jelölések lezárultával, októ-
ber 20-án, a JATE-klubban vá-
lasztási beszélgetésekre kerül 
sor, amelyen a hallgatók kérdé-
seket tehetnek fel a mandátu-
mokért indulóknak. 

A szavazatokat október 25-
től 29-ig lehet leadni a kari 
tanácstermekben. A választá-
sok tisztaságára a dékáni hiva-
talok munkatársai ügyelnek, 
akik a szavazatokat összeszá-
molják és elkészítik a jegyző-
könyveket. A többszörvokso-
lás elkerülésére egy listán jelö-
lik majd, hogy kik adták már le 
szavazatukat. 

Szavazáskor mindenki két 
listát kap kézhez. Egyiken saját 
karának önkormányzatára, a 
másikon az egyetemi tanács 
kari, hallgatói képviselőire sza-
vazhat. A kari önkormányza-
tokba a BTK-n 12, a TTK-n 10 
és a JTK-n 7 személy kerülhet, 
míg az egyetemi tanácsba min-
den kar 3-3 főt delegálhat, ami 
közel l - l póttag. 

Miután a HÖK-választások 
az egyetemi tanács választásá-
nak tematikáját követik, itt 
sincs részvételi minimum meg-
jelölve. A választáson résztve-
vők voksai mindéképp eldöntik 
egy évre a képviselők szemé-
lyét. Tavaly a jogi és a termé-
szettudományi karon ötven 
százalék felett volt a részvételi 
arány, míg a BTK-n nem érte el 
a harminc százalékot. Termé-
szetesen egy testület annál legi-
timebb, minél nagyobb részvé-
teli aránnyal került megválasz-

tásra, ezért a jelölteknek is fon-
tos, hogy ösztönözzenek a vok-
solásra. Mint Majó Zoltán el-
mondta, az előző választásokat 
több mint négyszáz plakáttal 
hirdették, és ennél idén sem 
készül kevesebb. 

Az újonnan megválasztott 
Hallgatói Önkormányzattal 
november 16Lán, a JATE-klub-
ban lehet majd találkozni, ahol 
már az új „csapatnak" tehetnek 
fel kérdéseket a hallgatók. Ad-
digra talán az E H Ö K új elnö-
két is megválasztják maguk kö-
zül a képviselők. 

Az önkormányzati irodával 
kapcsolatban az irodavezető el-
mondta, hogy a jelenlegi 
három alkalmazott szerződése 
december 31-ig szól. Ezt a fo-
lyamatos működés biztosítása 
indokolja. Egy hónapig együtt 
dolgoznak az új önkormányzat-
tal, majd a testület december 
elején dönthet, hogy szerződé-
süket meghosszabbítja vagy pá-
lyázatot ír ki a munkakörök 
betöltésére. 

-b-i-

H ú s z a n — huszonharmadikán 
Azt hiszem, azon kár lenne 

vitatkozni, hogy a jelenlegi 
Hallgatói Önkormányzattal 
egyre többeknek van tele a hó-
cipője. Jogos vagy jogosnak 
vélt sérelmeket vetnek a képvi-
selők szemére, vagy a hátuk 
mögött a hátukra. De azt is kár 
lenne tagadni, hogy ezek az 
indulatok akkor hágnak igazán 
magasra, amikor pénzről van 
szó. Mert ugye a pénzt min-
denki szereti, főleg kapni. Mert 
azt is mindenki tudni véli, hogy 
neki mi jár. De, hogy tegyen is 
valamit a közért, amelytől oly 
sokat kíván...!? 

így éreztem szeptember 23-
án, amikor Majó Zolival éppen 
csak befejeztem a választások 
lebonyolításáról szóló interjút, 
s berontott egy húszfős csoport 
az irodába. Azt hittem mind-
járt az asztalra vagy másra 
csapnak, s indulataikat nem pa-
lástolva valakiben vagy valami-
ben kárt tesznek. Bevallom 
megijedtem, féltem és meg-
döbbentem! A higgadt, emberi 
hangon megoldást kereső, jövő 
értelmisége! 

Nem kívánom a HÖK mun-
káját semmilyen szempontból 
megítélni. Van róluk vélemé-
nyem, de az maradjon az 
enyém, s majd ha szavazni kell, 

ezt mérlegelve döntök. 
Ugyanis lehet az asztalt csap-
kodni, csak azt nem szabad el-
felejteni, hogy ezeket az embe-
reket mi választottuk. 

Igen, mi! Még akkor is, ha 
most sokan felhördülnek, hogy 
ók bizony nem szavaztak sen-
kire. Ez mindenkinek a saját 
problémája, s ezt talán titkolni 
is jobb. Mert aki annak idején 
nem ment el szavazni, tettével 
a mindegyre voksolt, úgy ér-
zem semmi joga most kriti-
zálni. A jelenlegi HÖK-nek 
egy évre bizalmat adott a hall-
gatóság, s amit tettek, bármi-
lyen fájó, a mi nevünkben tet-
ték. 

Persze, kérdéseket lehet fel-
tenni, s véleményezni eddigi 
munkájukat, de emberi han-
gon. S már ne is haragudjatok, 
ti húszan huszonharmadikán, a 
ti hangotok akkor, ettől messze 
volt. Annál az asztalnál egy 
valakinek sikerült ezt megüt-
nie, s az Majó Zoli volt. Az 
egészben az a legszomorúbb, 
hogy akkor egy listát lobogtat-
tatok, amin nevek voltak. 
Olyanoké, akik elfogadták né-
zeteiteket arról, hogy valami itt 
most nem oké és változtatni 
kell. Ám, azt hiszem nem ha-
talmaztak fel benneteket, hogy 

a nevükben így viselkedjetek. 
Normálisan, emberi hangon 
kérdezni, nemtetszést kife-
jezni, információkat kérni attól 
is lehet, akit nem szeretünk. 

Legnagyobb problémátok a 
kellő információk hiánya volt. 
Sajnos, ki kell nevetnem azt a 
lányt, aki fennhangon azon 
méltatlankodott, hogy csak két 
nappal a határidő előtt értesült 
a lakhatási támogatás pályáza-
táról. Igaz, hogy csak két napja 
érkezett meg az egyetemre, de 
hát miért nem szóltak neki kü-
lön? Olyan dolgokról nem tud-
tatok vagy nem akartatok 
tudni, vagy nem emlékeztetek 
rájuk, ami köztudott. Lehet, 
hogy csak nekem, holott 
ugyanolyan egyetemista va-
gyok, mint ti. Talán csak abban 
különbözünk, hogy én néha ol-
vasok is. Plakátokat, újságokat 
és figyelek mindenre, ami szá-
momra hasznos információt je-
lenthet. Ugyanis tisztában va-
gyok azzal, hogy több mint 
négyezer embernek külön-kü-
lön nem lehet szólni. Továbbá 
azt is tudni vélem, hogy ez az új 
világ, ami kis hazánkban épül, 
elsősorban a gyors informáló-
dásról szól. Ha az információ-
ról lemaradsz, elvesztél! 

Mit fogtok tenni, ha állásra 

kell majd vadásznotok? Veri-
tek a munkaadók asztalát, 
hogy nektek friss diplomások-
nak nem szóltak, s ezért lema-
radtatok. Ki fognak nevetni 
benneteket, mint ahogy most 
visszagondolva egyik szemem-
mel én is nevetek. A másikkal 
pedig sírok, hogy ilyesmi meg-
eshet egy olyan egyetemen, 
ahol mindenki oly érzékeny jo-
gaira és méltóságára. 

Még egyszer, nem védem a 
távozó HÖK-öt . De tisztelem, 
hogy egy évig vállalkoztak erre 
a bolondokházára. Ha pedig 
valami olyat tettek, amiért lel-
kiismeret-furdalásuk lehet, hát 
nyugodtan emésszék el magu-
kat. A többieknek csak annyit, 
hogy mindenki előtt nyitva áll a 
HÖK kapuja, a lehetőség, 
hogy megteremtsék a minden-
kinek megfelelő igazságot. Hát 
tessék, van ott üres szék! Bárki 
tagja lehet a következő önkor-
mányzatnak. 

Utolsó mondatként csak 
annyit: rettegek, hogy ti „hú-
szan huszonharmadikán" oda 
kerülhet, mert akkor már az 
egyetemen is elszáll az egymás 
iránti tolerancia esélye. 

BAJNAI ZSOLT 

M. Tournier francia író szep-
temberben a J A T E vendége 
volt. E rövid beszélgetés akkor 
készült vele. 

— Minden vallás és mítosz 
csak addig él és hat igazán, amíg 
fejlődni tud - mondja a pszi-
chológus C. G. Jung a Válasz 
Jób könyvére c. művében. En-
gem mélyen megindított az ön 
egyik regénye: a Gáspár, 
Menyhért, Boldizsár, s ezt a 
művét a nyugati spiritualizmus 
egyik csúcsának tartom. Ebben 
a könyvben ön újrateremt egy 
legendát, s egyszersmind ki-
bontja ennek a történetnek a 
mitológiai összefüggéseit. Ami 
viszont számomra a legmegka-
póbb, az a misztikus perspek-
tíva. Két angyal viszi magával 
Taort, „ezt az örök későn jövőt, 
a mindig utoljára érkezőt, aki az 
imént elsőként részesült az eu-
charisztiában" — a regény 
utolsó mondata szerint. Aho-
gyan ön a szenvedés misztériu-

Michel Tournier új könyvéről 
máról szól, az önt korunk egyik 
misztikusává teszi. Fölmerül az 
emberben a kérdés, hogy miféle 
kapcsolat áll fenn az ön miszti-
cizmusa, s a jungi spiritualiz-
mus között. Hisz Jung 
misztikus ihletésű tudós, ön pe-
dig hasonló ihletettségű mű-
vész, aki viszont gyakran egy 
tudós aprólékosságával és tár-
gyilagosságával ír. 

— Nos, Jungot nem isme-
rem eléggé. Mindenesetre job-
ban kellene őt ismerni. Ami a 
legjobban érdekel engem az ő 
pszichológiájában, az termé-
szetesen a kollektív tudattalan, 
s ennek tartalmai: az archétípu-
sok. Annál is inkább, mivel 
éppen egy elég különös „szótá-
ron" dolgozom. Ennek a szó-
tárnak a címszavai az én saját 
mitológiámnak a kulcsszavai és 

alapfogalmai lesznek. Valami 
ilyen címe lesz, hogy az Ideák, 
vagy talán inkább a Képek 
tükre. Egyfajta tükörképjelleg-
gel szerepelnek ugyanis majd 
benne a címszavak hordozta 
fogalmak: mindegyiküknek ott 
lesz a maga visszájára fordítcTtt 
képe is. Ne gondoljon valami-
féle hagyományos értelemben 
vett szimbólumszótárra. Ez vé-
gül is szépirodalmi mű lesz. 

- Akkor a szimbólumszótá-
rak tudományos apparátusa 
nélkül ezek a mégis csak szim-
bolikus ellentétpárok nyilván 
pszichológiailag tartoznak ösz-
sze, és szükségszerűen anekdo-
tikus jelleget öltenek majd. 

— De hisz épp ezt akarom! 
Például benne lesz a kutya-
macska „ellentétpár". A kutyá-
hoz gyakran a vadászatot, de 

mindenesetre a hűséget asszo-
ciáljuk, a macskához pedig a 
kényeskedést és gyakran a hűt-
lenséget. Ez tisztán pszicholó-
giai jellegű hagyomány. Vagy 
vegyük két fának, az égernek és 
a fűznek a példáját. Mind a 
kettő nyirkos helyen nő, gyak-
ran vízparton. Az előbbi fe-
kete, kopár, s a gyökerei a 
folyó medréig nyúlnak, ahol a 
homályban a ponty tanyázik. 
Ezzel szemben a mindig friss 
zöld fűz kecses ágai a víz fölé 
hajlanak, ahol — a felszínhez 
közel — csillogva cikázik az 
elbűvölő pisztráng. Látja, ezek 
ősképek: az utóbbi Schubert 
maga, míg az előbbi esetben 
Wagner juthat eszünkbe. 

— S mivel az őskép nem más, 
mint az archétípus, ismét Jung-
nál vagyunk. 

— Ez ellen egyáltalán nem 
tiltakozom. Különben is: min-
den párhuzamot elfogadok. 

PÁLFY MIKLÓS 

„A büfé koncepcionális kérdés" 
Aki szeptemberben Szeged legkedveltebb diák-szórako-

zóhelyére, a JATE-klubba már benézett, megdöbbenéssel 
vegyes megelégedéssel nyugtázhatta, hogy a büfé helyisége 
teljesen átalakult: csillogás és formatervezett elegancia minde-
nütt. Az átalakulás okairól, a JATE-klub jelenlegi helyzetéről 
és jövőbeli fejlődési lehetőségeiről a klubvezetővel, Mészáros 
Attilával beszélgettünk. 

— Szeptemberben először 
becsöppenve a klubba meg-
lepetten néztem körül: ez a 
JATE-klub? Mi történt, mi-
lyen célú átalakításokat haj-
tottak végre? 

— Mindenekelőtt szeret-
ném megjegyezni, hogy a 
JATE-klub az egyetem alap-
támogatása mellett (hely és 
energia biztosítása) önellátó 
intézmény. így a működési 
költségek mellett a karban-
tartásra, felújításra is nekünk 
kell pénzt szereznünk, bevé-
telünkből, pályázatokból 
vagy más forrásokból. A fel-
újításokat tavaly a termek 
burkolatcseréjével kezdtük 
(nagyterem, „oszlopos" és 
moziterem), idén a WC és a 
büfé teljes átalakításával 
folytattuk. A WC átalakítá-
sát tragikus állapota tette 
időszerűvé, a büfé átépítése 
modern kávéházzá, pedig 
alapvető koncepcionális kér-
dés volt. Ugyanis a klubszerű 
lét alapfeltétele, hogy legyen 
egy reggeltől estig üzemelő 
találkozóhely, amit a hallga-
tók saját életterüknek érez-
nek. A korábbi állapotok ezt 
nem szolgálták (lepusztult 
környezet, bálásruha-vásár), 
így a hallgatóság zömében 
csak a bulikon és a rendezvé-
nyek időtartama alatt láto-
gatta a klubot. A mostani 
átalakítás és üzemelési mód 
messze áll a tökéletestől, de 
hibáival együtt alkalmasabb 
feladatainak ellátására. A 
már felvázolt korlátolt 
anyagi lehetőségek miatt az 
átalakításhoz és felújításhoz 
befektető partnert kellett ta-
lálnunk. Bár úgy véltük, 
hogy piaci meghirdetéssel 
anyagilag kedvezőbb szerző-
dést köthettünk volna, hi-
szen számíthattunk volna 
többmilliós használatbavé-
teli díjra is, mi mégis a Pru-
dentia Hallgatói Alapítvány-
nyal kötöttünk üzletet. Ál-
láspontunk az volt, hogy az 
egyetemi klub büféjét nem 
célszerű tartós szerződésben 
magánvállalkozásnak kiadni. 
A Prudentia hallgatói alapít-
vány, melynek kuratóriumát 
EHÖK-tagok alkotják. így a 
büfé hallgatói irányítással 
működik, az önkormányzat 
nagymértékű beleszólási le-
hetőségével. 

— Milyen követelménye-
ket támasztottatok a Pru-
dentia elé a bérleti jog át-
adásakor, s hogyan történt a 
kivitelezés? 

— A Prudentiának vállal-
nia kellett a helyiség felújítá-
sát, az elektromos hálózat új-
raépítésétől a falfestésig, 
padlóburkolásig mindent. 
Ezenkívül újrabútorozták a 
kávéházat, és felszerelték a 
szükséges technikai berende-
zésekkel. (Hűtők, mosogató-
gép, sörcsap, hangfal, fény-
szórók stb.) Az egész felújí-
tás 3 millió forint körüli ösz-
szegbe került. A havi bérleti 
díjat 110 000 Ft-ban állapí-
tottuk meg, melyen kívül 
még a kávéházi programok 
díjának 50%-át is az alapít-
vány állja. A kivitelezést az 
EHÖK és a Prudentia képvi-
selői irányították, sok élő 
munkát is beleölve az átala-

kításba. A tervezési munká-
kat Palánkai Tibor építészre 
bíztuk, az előzetesen leadott 
tervvázlatok alapján. A ter-
vezés és a kivitelezési munka 
összességében jól sikerült, 
bár a bútorok tervezésében 
és kivitelezésében voltak hi-
bák is. Szerencsére még idő-
ben sikerült módosítani a 
végeredményt (a bútorok fél-
resikerülése miatti vesztesé-
get a tervező jórészt magára 
vállalta). Igyekszünk a kávé-
házat még barátságosabbá, 
hangulatosabbá varázsolni, 
ez ügyben már folynak az 
előkészítő munkák. 

— A büfében rendelve meg 
kellett állapítanom, hogy 
nem csak a környezet, az 
árak is változtak. Sajnosföl-
felé. Ezenkívül a kínálat túl-
nyomó része ún. „elegáns" 
ital, melyek árai szerintem 
nem éppen a diákok zsebéhez 
méretezettek. Ez ügyben 
többfelól is hallottam kriti-
kát. Hogyan vélekedsz erről? 

— A kávéház bérbeadása-
kor az árakra nem tértünk ki. 
Egy magánvállalkozóval 
szemben természetesen ke-
mény kikötéseink lettek 
volna (mint ahogy az előző 
időszakban voltak is), de a 
hallgatók alapítványának 
nem írtunk elő semmit. Úgy 
véljük, hogy a hallgatók meg-
választott képviselőiken ke-
resztül befolyásolni tudják a 
büfé választékát és árait. 
Egyébként, ha a városban 
lévő, hasonló kategóriájú 
vendéglátóhelyek áraihoz vi-
szonyítunk, a klubkávéház 
árai nem „szálltak el", persze 
a hallgatói pénztárcákhoz vi-
szonyítva lehet, hogy más a 
helyzet. 

— A büfén kívül a klub 
többi része is igencsak rossz 
állapotban van. Folytató-
dik-e a felújítás? 

— A felújítási munkálatok 
folytatódnak, mértékük és 
ütemük azonban teljesen 
pénz kérdése. A WC-k felújí-
tása például 1,9 millió fo-
rintba került. A következő 
lépésben a nagytermi ülőbú-
torokat szeretnénk lecserélni 
új, praktikusabb székekre. 

— Végezetül egy más jel-
legű kérdés: eddig bárki vált-
hatott klubtagságit, és ked-
vezményesen igénybe vehette 
a klub szolgáltatásait. Most 
viszont csak JA TE-s hallga-
tók és oktatók vehetnek tag-
sági igazolványt, s így csak 
ók juthatnak kedvezmény-
hez. Nincs ez ellentmondás-
ban az Universitas-gondo-
lattal? 

— A JATE-klub az eddigi 
gyakorlattal szemben jelen-
leg nyitott. így a más felsőok-
tatási intézmény hallgatói di-
ákigazolványokkal automati-
kusan tagok, hiszen bejöhet-
nek a klubba, igaz, teljes 
áron. Klubunk szűkebb ha-
zája a JATE, így a kedvez-
mények lehetőségét is az itt 
tanuló és dolgozó emberek-
nek szándékszunk megadni. 
Lehetővé téve a szerényebb 
jövedelműeknek is a lejutást, 
ösztönözve a „mi" klubunk 
érzésének kialakulását. 
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A muzsika szeretete 

Jazz Napok Szegeden 
A jazz olyan zene, mint 

a közönsége — nem lehet 
hamisítani. Aki nem sze-
reti, nem tud végigülni 
egy három-négy órás elő-
adást, még akkor sem, ha 
több zenekar lép fel egy-
másután. A Szegedi I f j ú -
sági Házban három na-
pon keresztül valódi jazz 
szólt, és valódi publikum 
volt a befogadó. 

A zenész számára egy 
fesztivált elkezdeni nem 
lehet igazán hálás dolog. 
Az első napon, mely a 
hagyományos jazz műfa-
jában alkotókat volt hiva-
tott felvonultatni, Regő-
séknek nemze tköz i me -
zőnyben kellett helytáll-
niuk. Ebből a szempont-
ból könnyű helyzetben 
voltak, hiszen egy magyar 
jazzrajongó, ha meghallja 
Regős István n e v é t , egy-
ből egy szuperkényelmes 
fotelről kezd el ábrán-

V ukán György 

A második nap első fel-
lépői újra hazánkfiai vol-
tak. Meg kell valljam, a 
három nap alatt ez érde-
kelt a legjobban, mert bár 
a Creativ Art Trio-t é lő -
ben még nem hallottam, 
Vukán György zené i n e m 
ismeretlenek előttem. A 
Vukán György zongora; 

Rostoc Mitchell 

dozni, meg mondjuk két 
JBL falról a sarokban. 
Sajnos, ez sokak számára 
csak álom. Azért a ron-
gyos ötszázasért viszont 
több mint egy órán át ze-
néltek Regósék. A szaxo-
fonjáról nem kell túl so-
kat beszélni, egyértel-
műen ó irányította a ze-
nekart, bár szólót nem tűi 
sokat vállalt, de akkor az-
tán o lyat . . . Csuhaj Tibor 
teljesen tradicionális 
nagybőgője , Jeszenszky 
György szeszélyes dobo-
lása é s Cselik Gábor talán 
túlságosan gyengéd zon-
gorajátéka remek alapot 
teremtettek a szaxofon-
nak. 

Birgit Rothaut é s John 
Coates produkciójához 
nem lehet túl sokat hoz-
zátenni, mert amit lehe-
tett, azt hozzátette 
Molnár Gyula a szaxival 
é s Kiszin Miklós 
nagybőgővel. Hozzáfűzni 
is csak azt lehetne, hogy 
Birgit Rothautnak félel-
metesen jó a hangja. Ezt 
viszont nem érdemes hoz-
záfűzni, mert aki hallotta, 
az úgyis tudja, aki meg 
nem, az úgyse hiszi. A 
lényeg, a duó egy kis se-
gédlettel remekül idézte 
Charlie Parker é s Miles 
Davis stílusát. 

A pénteki nap szenzá-
ciója a Miami Dade Jazz 
Trio volt, de ez természe-
tes, hiszen a két gitár 
olyan remek, forró han-
gulatot teremtett a dob-
bal egyetemben, ami egy 
kicsit — valljuk be — tisz-
teletlenül is hatott az 
előző két fellépő vissza-
fogottsága után. 

Berkes Balázs nagybőgő; 
Balázs Elemér d o b felál-
lású csapat hatalmasat 
játszott. Vukán olyan ma-
gával ragadó hévvel zon-
gorázott, melyet ráadásul 
erősített Balázs Elemér 
dobja és Berkes Balázs, 
hogy hihetetlenül erősza-
kos, kemény zenét tudtak 
produkálni. 

Talán még náluk is na-
gyobb sikert aratott a nap 
lengyel fellépője, Walk 
Away. A lengyel jazzról 
nem kell beszélni, hall-
gatni kell. A fúziós jazzt 
játszó zenekarból kiemel-
kedett Bemard Maseli 
marimbajátéka, és Adam 
Wendt szaxofonja . A ma-
rimba olyan remek hang-
zású hangszer, amely még 
a tradicionális jazzt játszó 
zenekar hangzásvilágába 
is jól be tud épülni. Ebből 
a majdnem-majdnem 
rockzenéből pedig vétek 
lenne kihagyni. 

A Jürgen Wuchner 
Quartett é s Kovács Tick-

mayer István játékát is ha-
talmas érdeklődés kí-
sérte, bár ók a jazzélet-
nek nem olyan neves 
alakjai, mint az előbbiek, 
de tudásban semmiben 
sem maradnak le tőlük. 
Jó volt hallgatni a zeneka-
rokat még éjszaka is, 
pláne egy sör mellett, 
igazi kocsmahangulat-
ban. 

A vasárnap legkisebb 
sikerét egy ismeretlen tí-
pusú pénztárgép könyvel-
hette el. Bukásnak is ne-
vezhetném a szereplést. 
Pedig az APEH valószí-
nűleg visszatérítette az 
árát, vagy le lehetett írni 
az adóalapból, de ez vé-
gül is mindegy. A tény, a 
pénztárgép olyan, ha 
nyomják, akkor prüty-
työg. Ez nem olyan ször-
nyű tulajdonság, kivéve 
akkor, ha mindenki 
Szabados György é s a 
Magyar Királyi Udvari 
Zenekar muzsikáját fü-
leli. És gőze sincs senki-
nek, hogy a szabad (free) 
jazz néha elhalkuló disz-
szonáns taktusai között 

hogy végigülték a koncer-
tet, hanem megpróbálták 
értőn befogadni a dalla-
mokat. A dallamtalansá-
gokat is, és az egész pro-
dukciót vastapssal jutal-
mazták. 

Hogy még egy kis teret 
kapjon, az az átkozott 
prüttyögés szembeszáll-
hatott egy élő legendával. 
A fesztivál egyértelműen 
kiemelkedő sztárzene-
kara a Roscoe Mitchell 
Quartett ugyanis n e m ép-
pen a dinamikusan szóló 
zenéjéről híres, és mint 
köztudott, sem egy fuvola 
trillája, sem egy szaxofon 
rekedtsége nem nyom el 
egy pritty-pratty-pruty-
tyot. Érdemesebb azon-
ban egy kicsit a zenekar-
ral foglalkozni. Mérget 
lehet rá venni, hogy Ros-
coe Mitchell — az Art 
Ensemble of Chicago le-
gendás hírű szaxofonosa 
— azért, hogy a fekete 
jazz feketén szóljon, hát a 
világ legjobb zenészeit 
veszi maga mellé. Akik 
egyébként egytől egyig 
feketék. Élő példa Jaribu 
Shahid n a g y b ő g ő s , Tani 
Tabbel é s Vincent Davis 
dobosok, akik a sztár 
mellett bizonyítási lehe-
tőséget kaptak. Nem hal-
lottam őket máshol, de itt 
éltek a lehetőséggel. A 
két dob olyan vibráló ala-
pot biztosított, melyen 
remekül ellavírozott Ros-
coe, először a fuvolával, 
majd a szaxofonnal. Ha-
talmas zenei távolságokat 
hidaltak át a bőgő segítsé-
gével, ami néha csak pön-
gött, néha meg visított, 
ahogy Jaribu kedve 
hozta. Nem könnyű zenét 

Walk Away 

Berkes Balázs 
(Fotók: Miskolczi Róbert) 

mi az, hogy prütty-prütty. 
Jelentem — a pénztár-
gép. Hát, ezzel a prütyi-
vel kellett megfizetni a 
kocsmahangulatért. 

Pedig jobb lett volna 
Szabadosékat figyelni. 
Zenéjük ugyan nem top-
listás, de az elsősorban 
fúvósokra épülő avant-
gárd jazz különös él-
ményt szerezhetett volna 
a már említett és elátko-
zott prütty nélkül is. Nem 
is csoda, hiszen a kiváló 
majdnem-nagyzenekaron 
kívül két sztármuzsikus is 
játszott az udvariaknál. 
Dresch Dudás Mihály 
s z a x o f o n o n é s Lajkó 
Félix hegedűn. Szabados 
úr, a „népzenei alapokon 
nyugvó kortárs improvi-
zatív muzsika atyja" 
egyébként a közönségre 
sem mondhatott semmi 
rosszat, hiszen nemcsak 

játszottak ók sem, de 
igazi jazzt. Iszogattak, tö-
rölköztek közben, de 
egyetlen percig sem hagy-
ták hogy kiessenek a mu-
zsikából. Négyen négy 
különböző stílusban, első 
hallásra összeilleszthe-
tetlen dallamokat játszot-
tak, és mégis, az egészet 
csukott szemmel hall-
gatva hihetetlennek tűnt, 
hogy ezt a zenét négy em-
ber csinálja. Annyira 
együtt voltak gondolati-
lag, hogy ha nem is nőttek 
össze, azért az bizonyos, 
hogy együvé tartoztak. 
Még a jazz művelőinek 
táborán belül is. És nem a 
zenekar neve köti össze 
őket, hanem — a muzsika 
mindenekfelett való szere-
tete. 

KÉRI BARNABÁS 

Mindig ugyanúgy? 
Ismét elkezdődött egy tanév. Végigmegyek a folyosóm é s 

hallom: „Most akkor hány órát kell felvenni?" „Vizsptzm kell 
ebből? " „ Engem nem érdekel, én csak aláírást kérekT Eltelt két 
hét, ismét végigmegyek azon a folyosón és hallom: „Ez 
egyszerűen nem igaz! Két hét alatt képtelen vagyok összerakmijcz 
órarendemet: ide nem fértem be, oda nem voltam feüraxkozva, 
ez nem indul, az meg nem is érdekel." Bosszankodik mindenki. 
Az elsősök azért, mert nem értenek semmit, a negyedévesek 
azért, mert nekik már ki sem írják az óráikat, a harmadév a 
szigorlat miatt aggódik. 

Végignézek az arcokon, mindegyik mást tükröz. Az 
elsősök zavartan és értetlenül néznek vissza rám. bár tekinte-
tükben látni vélem a bizonytalan kíváncsiságot is. Még nem 
tudják mi vár rájuk, tele vannak reménnyel, ugyanakkor már 
alaposan rájuk ijesztenek az év végi vizsgákkal. A felsőbb 
évfolyamok másként látják a világot. Ók már profik, ők már 
tudnak valamit, amit a kezdők még nem. Ók már tudják, bogy 
itt szabad lehet az ember , s rajta áll, mennyire használja ezt Ikii 
és mire használja fel. Tudják azt is, van sok kötöttség is é s 
nemigen Jázadhat ellene az ember , ha diplomát akar. Tudják , 
vigyázni kell a nyakukba szakadt nagy szabadsággal, mert 
könnyen a „jajnekemnincsidömelvesztem" mindig fenyegető 
börtönébe kerülhetnek. 

Kérdezgetem ismerőseimet, ki mit gondol az egyetemrőll 
és rá kell jönnöm, mindenki másként látja. Az természetes, 
hogy eltérő véleményen van a felsóbbéves, aki lassan szakdol-
gozatával készül el, mint aki még csak most kóstolgatja az 
egyetemi életet. De mást mond az angol szakos és mást az 
oroszos, mást a franciás és megint mást a magyaros. Másként 
látja az, akinek szeptemberben sem sikerült az alapvizsgája és 
mást mond az, aki épp TDK-dolgozatához gyűjt anyagot. Ment 
(szerencsére) mások vagyunk. 

Ismét eltelt egy kis idő, újra végigmegyek a folyosón. Most 
már sokkal csendesebb. Elrendeződött minden bonyodalom. 
Elkezdődött az új tanév. 

— hajnal — 

^Jelentem: a helyzet változatlan^ 
Az utóbbi 3 héten Szegedre 

érkeztek a diákok, akik szép 
reményekkel és új lendülettel 
vetik bele magukat a tudo-
mány bugyraiba, éjszakán-
ként pedig a söröskorsók 
mélységeibe. 

Felrévednek a régi emlé-
kek, amelyek állandóan elkí-
s é r t e t e k minket, mint a nem 
kapható tankönyvek utáni ro-
hangálás, a beiratkozás körüli 
óriási kavarodás, a fénymáso-
lások miatti anyagi csőd veszé-
lye, albérletesek folyamatos 
félelme a házinénitől, a tanul-
mányi osztályoknak segítő-
kész, de egyes ügyekben járat-
lanságukat bizonyító tevé-
kenysége... 

Van oktatási törvényünk, 
amely majd minden bizonnyal 
szabályozza az egyetemek mű-
ködésével kapcsolatos felada-
tokat és ennek működésében 
bíznék is, ha nem látnám pro-
fesszorainkat, akik fáradságot 
nem kímélve saját költségü-
kön másoltatják a jegyzeteket, 
rohangálnak egyik kiadótól a 
másikig, miközben napi teen-
dőiket is felelősséggel kell el-
látniuk. És akkor még nem 
beszéltem magunkról, diá-
kokról, akik csak ezekből a 
nem létező jegyzetekből tud-
nánk felkészülni. 

Helyzetünket nem könnyí-
tik meg a szegedi könyvtárak 
sem. Nem ártana, ha egy 
könyvből legalább két pél-
dánnyal rendelkeznének, 
mert akkor könnyebben el 
tudná osztani őket egymás kö-

zött az a pár száz diák. így az 
„uzsi"-pénzünket nem kéne 
bűzös fénymásoló helyiségek-
ben elköltenünk. hanem leg-
feljebb csak pár forintot félre-
tenni a késedelmi díjra. 

Az oktatási törvényen kívül 
a nyár más változást is toozxstt. 
Felújították és átalakították 
hón szeretett JATE-kl uhun-
kat, amelyet talán most nem 
kellene szétszedni oly gyor-
san, ha pedig még a kukákat is 
igénybe vesszük és a takarító-
személyzet munkáját is tisztel-
jük egy kicsit, akkor elkerül-
hetjük a fullasztó bűzben való 
lötyögést. Történtek felújítá-
sok más épületekben is. Még a 
múlt tanévben készült el a joga 
karon az Erdei-terem, amely 
valóban szép látvány a szem-
nek, de annál kényelmetle-
nebb érzés ülepünknek, mivefl 
az ülőfelület és az asztal fed-
lapja közti távolságot nem a 
megfelelő méretre kalibrál-
ták, így aki addig nem volt 
derékfájós, most a diplomája 
mellé kap egy lumbágót is 
ajándékba. Még egy megjegy-
zés. Felhívom Tisztelt tanára-
ink figyelmét, amennyiben lé-
pést akarnak tartani túltedomi-
cizált világunkkal, úgy a MIK 
R O P O R T nevű elmés szerke-
zet mikrofonrészét ne a bórauk 
alá dugják, hanem attól egy 
kicsit feljebb, kabátkájuk haj-
tókájára tűzzék, a nagyobb 
hanghatás elérése érdekében. 
Köszönjük! 

Gépkocsi-
vezetői 

tanfolyam 
indul 

diákoknak, 

1000 Ft kedvezménnyel. 
Jelentkezés: 
Autóklub - Autósiskola 
Kossuth L.sgt. 112. 
Tel.: 489-085 
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